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OB ČEDALJE VEČJI ZASKRBLJENOSTI SVETOVNE JAVNOSTI ZARADI IRAŠKO-IRANSKE VOJNE

Irak in Iran zavračata vsako posredovanje
Boji se nadaljujejo z nezmanjšano ostrino
Velesili ostajata ob strani, spor bo skušala rešiti islamska 
konferenca - Začetni zalet iraških kopenskih sil nekoliko 
splahnel - Precejšnja aktivnost iranskih lovskih bombnikov

BAGDAD, TEHERAN — V požaru vojne, ki je izbruhnila med 
Irakom in Iranom, se vedno bolj ponavlja klic svetovne javnosti, naj 
državi po mirni poti zgladita svoje spore, da bi končno utišali glas 
orožja in sedli za zeleno mizo. Odgovor obeh na poskuse generalne
ga tajnika OZN Kurta IValdheima, pa pozive varnostnega sveta in 
na konkretne pobude političnih osebnosti, ki skušajo doseči premirje, 
je bil včeraj, četrti dan iraško - iranske vojne, nedvoumen. Boji se 
nadaljujejo z nezmanjšano ostrino 
na vseh frontah.

Dosedanji pozivi mednarodne 
skupnosti so torej naleteli na glu
ha ušesa. Voditelja PLO Jaserja A- 
rafata pričakujejo po obisku Bag
dada v Teheranu, a kot kaže je 
bilo njegovo posredovanje neuspeš
no. Kubanski zunanji minister Ma- 
limierea je po včerajšnjem postan
ku v Damasku izročil iraškim vo
diteljem Castrovo pismo s pozivom, 
naj državi prekineta sovražnosti.

Včerajšnji dan je bil poln takih 
pozivov, od Bangladeša in Kitajske 
do Venezuele; v vseh je bila pri
sotna skrb, da bi lahko požar za- 
dobil svetovne razsežnosti, saj

vzplamteva na strateško in gospo
darsko izredno pomembnem obmo
čju. Ker ie možnost zaustavitve 
spopada minimalna so torej vsi na
pori svetovne diplomacije trenut 
no uperjeni predvsem v preprečeva
nje, da bi se spopad razširil. S te
ga zornega kota je treba oceniti po
bude Evropske gospodarske skup
nosti, ki poziva ZDA in SZ, naj se 
ne vmešajo v spopad in naj prepu
stijo mirovne pobude svetovni orga
nizaciji, predvsem pa islamski kon
ferenci, ki je po mnenju ((deveteri
ce* najbolj primerna, da rešuje 
sedanji spopad. Zamisel o posredo
vanju islamske konference so pod
prle tudi druge države tretjega

Razbitine iranskega phantoma, ki so ga iraška letala uničila na tehe
ranskem letališču (Telefoto AP)

sveta in številne članice gibanja 
neuvrščenih.

Ob robu jubilejnega zasedanja ge
neralne skupščine OZN pa potekajo 
medtem nadvse pomembna sreča
nja, na katerih je skupni imenova
lec skoraj izključno iraško - iran- i 
ski spopad. Tako sta se sestala šefa j 
diplomacij obeh velesil, ZDA in SZ, 
Muskie in Gromiko. Gromiko se je 
sestal še s predstavniki drugih dr
žav, med katerimi tudi z italijan
skim zunanjim ministrom Colom- 
bom. O vsebini pogovorov se je iz
vedelo bore malo, a dovolj, da lah
ko sklepamo, da se države obeh 
vojaško - političnili blokov zavze
majo za strogo nevtralnost.

Medtem se kot rečeno boji na 
daljujejo z nezmanjšano ostrino. 
Vesti ob izključno uradnih vojnih 
komunikejih so seveda še vedno 
protislovne. Obe strani poudariata 
predvsem svoje zmage in skušata 
zmanjševati svoje neuspehe. Kljub 
temu pa lahko iz njih izluščimo, da 
so glavni napadi obeh strani usmer
jeni predvsem na naftne naprave 
in gospodarske objekte. Irak je na
daljeval s svojim prodorom v glo
bino iranskega ozemlja, a začetni 
zanos je nekoliko splahnel. Včera.i 
se je fronta pomaknila le za kakih 
šest kilometrov. Ni povsem jasno, 
če je iraška vojska naletela na ne
pričakovani odpor, ali pa nameno
ma zavlačuje globlji prodor v upa
nju, da se kaj v Iranu spremeni. 
Nobena skrivnost ni. da Bagdad 
upa v zamenjavo v vodstvu Irana.

V Teheranu odločno zanikujejo, 
da je iraškim četam uspelo zavzeti 
številna iranska obmejna mesta, a 
le bežen pogled na zemljevid nam 
dokazuje, da so mesta padla, ali 
pa so obkoljena. Iranu je tuda. vče
raj uspelo delno nadoknaditi oze
meljske izgube s silovitimi letal
skimi bombnimi napadi, v glavnfm 
so jih osredotočili na gospodarske 
objekte, a niso prizanesli niti ob- 
Ijudenenim četrtim glavnega mesta. 
Iraško letalstvo je bilo nekoliko 
manj aktivno in je predvsem krilo 
prodor svojih motoriziranih in o- 
klepnih enot.

Kopenske sile so torej glavna 
šibka točka iranske armade, zato 
so včeraj razglasili splošno mobi
lizacijo »ljudske vojske*, vsaka mo
šeja pa mora priskrbeti 20 v orož
ju usposobljenih mož. To pa ni le 
edini ukrep: «generalštab za nacio
nalno varnost* je ukinil dobave go
riva zasebnikom, da bi ga lahko 
uporabil za potrebe vojske. Za se
daj še ni reakcij na poziv iraških 
Kurdov svojim bratom v Iranu, naj 
se uprejo osrednji vladi in podprejo 
iraške čete. Vsekakor doživlja iran
ska revolucija svoje najtežje tre
nutke, šiitska duhovščina pa upa, 
da ji bo prav v teh težkih urah 
uspelo strniti svoje vrste.

TRETJI DAN ZASEDANJA V BEOGRADU

Vsestranska prizadevanja UNESCO 
za pravilnejše gospodarske odnose
Zaskrbljenost zaradi iransko-iraške vojne - Komisije začele z 
delom - Poudarjen pomen tržaškega centra za teoretsko fiziko 
V Ljubljani bodo ustanovili mednarodni center za kemijske študije
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Truplo pilota iraškega letala, ki so ga sestrelili v Iranu (Telefoto AP)

(Poseben dopis)
BEOGRAD — Iraško - iranski 

spopad je zelo resno vplival tudi 
na mednarodno zasedanje, kot je 
srečanje 153 držav članic UNESCO 
v Beogradu. Generalni direktor 
Ahmadou Mahtar M’Bow je že dru
gič v treh dneh pozval z govorniške
ga odra tega velikega mednarod- 

( nega srečanja obe državi naj prene
hata s spopadi. Včeraj, na tretji 
dan spopadov med državama je v 
posebnih telegramih predsedniku 
Iraka Sadamu Huseinu in predsed
niku Irana Banisadru ponudil svoje 
posredovanje, če sodita, da lahko 
na kakršenkoli način pomaga pri 
reševanju spora.

Sicer pa začetek 21. generalne 
konference UNESCO poteka v ne
navadno dolgih zapletljajin, ki o- 
nemogočajo, da bi prišlo do raz
prave o glavnih vprašanjih. Potem 
ko so se zedinili, da tudi Izrael in 
Demokratična Kampučija sodelujeta 
pri delu konference in zavrnili sov
jetske predloge za razširitev njene
ga dnevnega reda so včeraj dopol
dne porabili čas za spreiem 153. 
članice, to je kraljevine Tonga in 
pa za pregled dveletne dejavnosti 
organizacije.

V tem poglavju je generalni di
rektor M’Bow poudaril, kako se 
UNESCO spreminja in kako se je v 
minulem obdobju posebno angaži
ral v prid sprejetja nove gospodar
ske ureditve, ki po njegovih bese
dah ni samo zbor gospodarskih tem 
več tudi moralnih vrednot. Med 
drugimi zanimivimi ugotovitvami je 
'tudi njegov predlog, naj bi poslej 
mednarodna skupnost prevzela 
skrbstvo nad Jeruzalemom zaradi 
njegovih zgodovinskih, arhitekton
skih, umetniških, verskih in drugih 
vrednost.

Zaradi dolgega uvodnega dela v 
konferenco je predsedujoči 21. ge
neralne konference, podpredsednik 
zveznega izvršnega sveta, dr. Ivo 
Margan predlagal, naj bi konferen 
ca zasedala tudi ob sobotah.

Hkrati se .je začelo delo neka
terih komisij. Komisija za izobraže
vanje se bo poleg vprašanj, kako 
izkoreniniti nepismenost ukvarjala 
predvsem z obravnavanjem čisto 
nove, radikalne spremembe v u- 
smeritvi UNESCA do tega vpraša
nja. Medtem ko je ta svetovna or
ganizacija doslej iz pretežno huma
nističnih pobud razvijala izobraže-

POLDRUGI MILIJON KOVINARJEV V BORBI PROTI MNOŽIČNIM ODPUSTOM

Stavka in mogočne manifestacije 
prvi odgovor nepopustljivosti Fiata

Enotna resolucija poslanske komisije v podporo Foschiju in proti odpustom 
Vodstvo psdjetja vztraja v svoji trmi ter izziva sindikate in vlado

TURIN — Prvi nedvoumni odgo
vor trmasti nepopustljivosti Fiata 
je dal včeraj poldrugi milijon kovi
narjev, ki so v vsej Italiji prekriža
li roke iz protesta proti grožnji mno
žičnih odpustov, številne delegacije 
delavcev so odšle s posebnimi vlaki 
in z avtobusi, ki so jih najeli s 
prostovoljnimi nabirkami, v Turin 
in v Neapelj na protestne manife
stacije. V glavnpm mestu Piemon
ta, kjer so stavkale tudi vse dru
ge delovne kategorije, se jih je na 
sindikalnem shodu zbralo okrog 80 
tisoč iz vse severne Italije, več 
kot 20.000 kovinarjev z vsega Juga 
je pa prišlo v Neapelj.

Zbranim delavcem, uradnikom in 
študentom, ki so jim prišli izpričat 
solidarnost, so voditelji FLM in e- 
notne zveze CGIL - CISL - UIL po
ročali o mučnih prizadevanjih, da 
bi prepričali vodstvo Fiata, da pre
kliče 15.000 odpustov, za katere je 
že začelo postopek. Sindikat je tu
di sprejel kompromisni predlog mi
nistra za delo Foschija, čeprav niZbirališče iranskih prostovoljcev v Teheranu (Telefoto AP)

............................................................................................................................................................ ............................................. .................................................................. »o..«....................................................................................................... >»<...................... ..................................................... ................. ...mn

JUGOSLOVANSKI POSEG NA 35. ZASEDANJU GENERALNE SKUPŠČINE

Vrhovec v OZN: Narodi sveta hočejo 
aktivno vplivati na svetovni razvoj

NEW YORK — Zvezni sekretar za 
zunanje zadeve Josip Vrhovec, ki 
vodi jugoslovansko delegacijo na 35. 
zasedanju generalne skupščine OZN, 
je v sredo govoril v splošni raz
pravi.

Vrhovec je dejal, da bi rad OZN 
in predstavnikom držav članic iz
razil globoko hvaležnost za izraze 
simpatij in ohrabritve ter za spo
štovanje, ki so ga izkazali pred
sedniku Titu in njegovemu življenj
skemu delu. To je le potrditev, da 
Tito, njegove ideje in njegovo delo

ne pripadajo samo Jugoslaviji, tem
več vsemu človeštvu.

Zvezni sekretar je tudi pripomnil, 
da so svetovni problemi in izzivi 
tako pereči, da zdaj zahtevajo večji 
politični realizem kot kdajkoli prej, 
in skupno odgovornost, če hočemo 
na nemirnem planetu tudi preživeti. 
Ogromna večina človeštva se noče 
sprijazniti z obstoječimi razmerami, 
ki so vse holj neznostne. Stopamo 
v obdobje, v katerem ljudje in na
rodi zahtevajo, da aktivno vpliva
jo na tokove svetovnega razvoja.

Blokovska polemika 
zastruplja vzdušje

MADRID — Na madridskem pripravljalnem sestanku o ev
ropski varnosti in sodelovanju je bila včeraj zapletena razprava, 
polna blokovskih tonov. To ni presenetljivo, saj so obravnavali 
ključna vprašanja organizacije dela, koledarja in načina poteka 
razprave na glavnem delu madridske konference. Sicer pa je blo 
kovsko tekmovanje v Madridu že navzoče, tako da je bilo priča 
kovati njegove ostrejše izraze.

Spor je izbruhnil že ob češkoslovaškem predlogu pred dvema 
dnevoma. Včeraj so predstavniki vzhodnoevropskih držav ta pre 
dlog podprli kot ustvarjalen prispevek, medtem ko je zahodna 
stran nadaljevala z ostrimi kritikami. Bistvo češkoslovaškega 
predloga je, da bi bila razprava o dosedanjem izvajanju oziroma 
vzrokih neizvajanja helsinških sklepov čim krajša in da bi pote 
kala popolnoma ločeno od obravnave novih predlogov za razvoj 
KVSE. (dd)

Vrhovec je poudaril, da je jezik 
enakopravnosti in neodvisnosti edini, 
v katerem se je danes mogoče po
govarjati.

Vrhovec je dejal, da neuvrščenost 
daje vizijo in koncepcijo sveta, v 
katerem bomo morali jutri živeti. 
S tem v zvezi je ponovil besede, 
ki jih je predsednik Tito povedal 
na šesti vrhunski konferenci neu
vrščenih držav v Havani o vlogi 
in pomenu neuvrščenega gibanja. 
Vrhovec je tudi poudaril pomen or
ganizacije Združenih narodov. Po
sebej je poudaril, da je mogoče iz 
kriz samo tako in da so realne sa
mo take rešitve za velike svetovne 
probleme, ki temeljijo na prizade
vanjih narodov po neodvisnem in 
svobodnem razvoju in ki izhajajo 
iz listine OZN. Tak primer je Zim
babve, ki je dosegel neodvisnost v 
tem letu. Vrhovec je poudaril, da 
je nesprejemljivo, ker nekatere dr
žave še sodelujejo z rasističnim re
žimom v Pretorii. Opozoril je tudi, 
da je OZN, se pravi vse države čla
nice odgovorne za osvoboditev Na
mibije. Poudaril je, da na Bližnjem 
vzhodu Izrael še vedno tepta nače
la listine in sklepe OZN.

Vrhovec se je v svojem govoru 
zadržal tudi pri drugih bistvenih 
vprašanjih mednarodnih odnosov.

(dd)

glede in mnenja o dosedanjem po
teku zasedanja generalne skupščine 
OZN ter o aktualnih dogodkih v 
svetu, govor pa je bil tudi o bila
teralnih vprašanjih, (dd)

upošteval v celoti vseh njegovih 
stališč, prav zato, ker je izhajal iz 
preklica odpustov. Fiat pa je za
vrnil tudi kompromis, «kar potrju
je, je dejal Carniti v Turinu, da 
vodstvu podjetja ne gre za to, da 
premosti začasne težave z neproda
nimi zalogami, ampak za napad na 
sindikalno nadzorstvo v tovarnah.*

Podobne misli in stališča sta iz
razila v Neaplju voditelja UIL Li- 
verani in FLM Galli, ki sta pouda
rila, da se, delavski razred ne bo 
pustil ustrahovati, od vlade pa zah
tevala odločnih posegov do vodstva 
Fiata za ugodno rešitev spora Galli 
je naglasil, da ' i mogoče sprejeti 
zahteve Fiata o »zunanji mobilno- 
sti», ker je v Piemontu že itak ve
liko število brezposelnih in je zato 
premestitev novih 15.000 ljudi ne
izvedljiva. »Če današnja stavka ni 
dovolj, da privede do rešitve, bomo 
izvedli 2. oktobra napovedano sploš
no vsedržavno stavko, če pa vlada 
ne bo sposobna prepričati Fiat, da 
sprejme predloge sindikatov, ne iz
ključujem, da se bomo odločili za 
zasedbo tovarn,* je zaključil Galli.

O «aferi Fiat* je včeraj razprav
ljala tudi poslanska komisija za 
delo, kateri je minister Foschi po
ročal o poteku pogajanj. Zatrdil 
je, da je spor mogoče rešiti brez 
odpustov, glede svojega kompromis
nega predloga je pa dejal: «Nočem 
in ne morem biti nevtralen, ker bi 
bil neumen in kriv. Zavračam nam
reč kot neomikano podrejanje dela 
grobim gospodarskim logikam, ki 
ne upoštevajo družbene skupnosti,* 
in se je pri tem skliceval na čl. 41 
ustave, ki pogojuje svobodo zaseb
ne pobude družbenim smotrom. V 
komisiji se je ustvarilo glede vpra
šanja Fiata soglasje med demokra
tičnimi silami v slogu nekdanje ((na
rodne solidarnosti*, saj so poslan
ci odobrili resolucijo proti odpustom 
in v podporo Foschijevemu kompro
misu, ki so jo predložile skupaj

RIM — Upravni odbor ministr
stva za pošto in telekomunikacije 
je sklenil včeraj občutno povišati I skupine KD. KPI,'PSI, PDUP, PR" 
poštne in telefonske tarife. Prvi in neodvisne levice, 
povišek bo stopil v veljavo 1. ja- Navzlic svoji popolni osami jeno- 
nuarja, drugi pa 1. oktobra prihod- sti (delno ga zagovarja le tajnik 
njega leta. 1 PLI Zanone, medtem ko so piemont

ski škofje celo pozvali vernike k 
solidarnosti in podpori delavcem, ki 
se borijo proti odpustom) vztraja 
vodstvo Fiata rta svojih nepopust 
ljivih stališčih. Najvišji funkcionarji 
podjetja (pravi gospodarji iz druži
ne Agnelli so se umaknili v za
vetje) so včeraj na tiskovni konfe
renci ponovno zavrnili Foschijev 
kompromis in grobo napadli sin
dikate.

V svoji neosnovani domišljavosti 
so ponovno zavrnili tudi podatke dr
žavnega zavoda za socialno zavaro
vanje glede možnosti predčasnih u- 
pokojitev (Fiat trdi, da bi do kon
ca leta 1981 mogli zmanjšati števi
lo delovne sile le za okrog 6.000), 
a so se morali ugrizniti v jezik. 
INPS je namreč sinoči potrdil, da 
je «na podlagi magnetnih trakov, ki 
mu jih je dal na razpolago sam 
Fiat*, ugotovila, da bi mogli upo
kojiti celo 19.115 uslužbencev Fiata 
v Piemontu.

V svoji trmi je ravnateljstvo po
djetja poseglo celo po povsem neo

bičajnem sredstvu: 172.000 uslužben
cem je poslalo na dom osebno pi
smo, v katerem daje svoje tolma
čenje ?zunanje mobilnosti* in sku
ša vnašati med njimi razdor. Taj
nik UIL Benvenuto je označil ta u- 
krep za grobo izzivanje sindikata in 
vlade in je izrazil upanje, da bo 
Cossigi uspelo spametovati vodstvo 
podjetja. V takih razmerah, ko 
Fiat namerno zaostruje spor, je 
naloga predsednika vlade vse prej 
kot lahka, zaradi tega tudi včeraj 
ni bilo nobenega sestanka med njim 
in obema delegacijama kot so napo
vedovali.

Agnelli pri Cossigi
Rahlo upanje na premaknitev z 

mrtve točke odpira vest, da je po
noči predsednik vlade Cossiga 
sprejel predsednika družbe Fiat 
Giannija Agnellija, ki ga je sprem
ljal pooblaščeni upravitelj Cesare 
Romiti.

vanje posameznika pa ie v zad
njem času izobraževanje in izobra
ževalne sisteme usmerila k izo
braževanju za zaposlovanje. Torej 
je napore na tem področju pod
redila oziroma uskladila s sploš
nimi družbenimi in gospodarski
mi potrebami. Ta komisija se bo 
v tem okviru še posebej posvetila 1 
vprašanju, kako izobraževati ob de
lu in za delo.

Z začetkom splošne razprave je , 
začela poslovati tudi komisija za 
znanost, ki zasleduje enaka načela 
kot prejšnja, namreč povsem prak
tična. kako znanost čim ožje pove
zati s proizvodnjo. Ugotavljajo nam
reč, da so znanstveni dosežki ve- 
liko večji od tistega, kar kaže pro
izvodnja. Povrhu tega razvite dr
žave zadržujejo svoja znanstvena 
dognanja in jih samo za veliko ce
no prodajajo deželam v razvoju. ; 
Razviti svet je bil doslej gluh na 
vse pozive, naj vendarle v korist ‘ 
celotnega človeštva odpre svojo j; 
zakladnico znanstvenih dosežkov, j 
Hkrati je raziskoval samo v tistih j 
smereh, ki so koristile njegovemu i 
nadaljnjemu razvoju Spričo tega 
je tudi v okviru UNESCO, pred- i 
vsem na pobudo tretjega sveta pre- £ 
vladalo prepričanje, da mora ta 
organizacija razbiti sedanji centra
listični sistem s tem, da ustanovi 
mrežo raziskovalnih ustanov. Kot 
uspešen primer take ustanove po
gosto omenjajo tržaški mednarodni j 
center za teoretično fiziko. Po tem 
zgledu in zasledu:oč tak način raz
širjanja znanstvenih dosežkov v 
tretji svet bo prav ta komisija ver
jetno konec meseca potrdila, da se 
v Ljubljani ustanovi mednarodni [ 
center za kemijske študije.

Komisiji za kulturo in komunika
cije ter za družbene vede bosta
začeli z delom kasneje. Vsekakor 
pa že delo prvih dveh. kot tudi u- 
radno poročilo generalnega direk-V 
torja kažejo, da se je UNESCO 
spričo potreb današnjega časa moč
no preobrazil, da je iz nekdanja1 
organizacije, ki je skrbela za pro-' 
svetiteljstvo sveta postal organizem,' 
ki se konkretno spopada z vsemi 
vprašanji časa in razvoja.

JURE PENGOV

KAIRO — Dnevnik Al Ahram je 
včeraj objavil vest, da se bedo tri-S 
stranska poga;anja med Egiptom,! 
ZDA in Izraelom o avtonomiji pato-f
stinskega na reda zopet pričela 
oktobra v Washingtonu.

Fašistični zločin 
v Neaplju

NEAPELJ — Fašistični teroristi
so včeraj v Neaplju ubili 60-Ietne- 
ga Alberta Contestabila, očeta rav
natelja posebnega zapora v Cuneu. 
Contestabile je umrl kmalu pa 
sprejemu v bolnišnico, njegova 55- 
letna svakinja, ki so jo oplazili 
streli pa je lažje ranjena. Za zlo
čin si je prevzela odgovornost neo
fašistična skupina NAR

Fiatovi delavci med včerajšnjo manifestacijo v Turina (Telefoto AP) I

Cossiga bo jutri spet zahteval zaupnico

NEW YORK — Zvezni sekretar 
za zunanje zadeve Josip Vrhovec 
se je sestal z Edmundom Muskijem. 
V daljšem in odprtem pogovoru sta 
Vrhovec in Muskie izmenjala po-

RIM — Predsednik vlade Cossi
ga je sklenil postaviti vprašanje 
zaupnice v razpravi o gospodar
skem ukrepu. Vest je prišla takoj 
po repliki zakladnega ministra Pan- 
dolfija v poslanski zbornici. Glaso
vali bodo najbrž jutri, glasovanje 
pa bo javno. Na ta način hi se 
vlada hotela izogniti nevarnosti «o- 
strostrelcev* in raznih pasti, v ka
tere bi lahko padla, če bi prišlo 
do tajnega glasovanja. Glasovali 
bodo namreč samo o členu 1, ki 
spreminja ukrep v zakon, kar pre
prečuje glasovanje o posameznih 
členih ter popravkih, ki jih je pri
bližno 600.

Cossiga se je odločil, da postavi 
vprašanje zaupnice po vrsti sestan

kov z načelniki parlamentarnih sku
pin in s tajniki vladne večine. Nje
gov sklep pa je vsekakor povzro
čil dokajšnje razburjenje. Komunist 
Di Giulio je mnenja, da je vlada 
tako priznala, da nima parlamen 
tarne večine. Prevladuje mnenje, 
da Cossigov sklep dokazuje šibkost 
vlade. Kaže, da so se v vrstah de- 
mokristjanske poslanske skupine iz
rekli proti taki rešitvi. Načelnik 
Bianco je celo izjavil, da bi bilo 
boljše glasovati tajno in sprejeti 
»izziv KPI*.

Kaj se skriva za temi dogodki? 
Krščanska demokracija bi hotela do
seči čimprej vladno preosnovo, saj 
sedanja vlada samo krepi sociali- 

i stično moč. S svoje strani pa bi

Craxi hotel priti do decembrske
ga kongresa PSI s sedanjo vlado, 
da bi potem predlagal novo vla
do pod socialističnim predsedstvom. 
V tej zapleteni igri se v krščanski 
demokraciji oblikujejo nova notra
nja ravnovesja. Na politično prizo
rišče se vrača Andreotti, ki postav
lja svojo kandidaturo za sestavo 
prihodnje vlade.

Medtem je treba omeniti intervju, 
ki ga je Berlinguer dal časopisu 
Repubblica. Tajnik KPI se brani 
pred obtožbami sektaštva do soda 
listov in predlaga nov pakt o akcij
ski enotnosti med KPI in PSI: sku 
pa j tako v vladi, kot v opoziciji. 
Berlinguer tudi demantira, da bi 
komunisti kakorkoli skušali prej do

seči dvostranski sporazum z demo 
kristjani, kot s socialistično stran
ko. Danes bo vsekakor govoril na 
shodu v Turinu v razgretem vzdu
šju, ki ga je povzročila kriza v 
Fiatu, z rešitvijo katere bi si umi 
rajoča Cossigova vlada hotela zago
toviti še nekaj kisika. R. G.

Pcrtini praznoval 
84. rojstni dan

HANGZHOU — Predsednik Pertini 
je praznoval 84. rojstni dan v južno- 
kitajskem mestu Hangzou, zadnji e- 
tapi njegovega obiska na Kitaj
skem, Predsedniku so čestitali gu

verner te kitajske province, dipl. 
matsko osebje in novinarji, ki sl. 
dijo njegovemu potovanju. Pre. 
sednik se je vsem prisrčno zahvi 
lil za voščila in darila, med kateri 
mi je seveda tudi srebrna pipa. D 
ja1 je. da je s tega potovanja odn 
sel same dobre vtise.

Včerajšnji dan je bil namen j« " 
predvsem ogledu turističnih znam 
nitasti. Po ekskurziji k Zapadneir' 
jezeru, ki je eno najlepših na K
tajskem, si je Pertini
liko tovarno brokatov

ogledal vi 
in pagof

RIM — Zaradi stavke nadzorr' 
kov letalskega prometa bo v 
3., 6., 9. in 12. oktobra ou 
promet na vseh letališčih.
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VČERAJ S URINA STAVKA

KOVINARJI ODLOČNO ZAVRAČAJO 
POLITIKO MNOŽIČNIH ODPUSTOV
Delegacija tržaških delavcev v Turina - Skupščina delegatov na sedežu UH

V okviru vsedržavne 8-urne pro
testne stavke so včeraj tudi tržaški 
delavci kovinarske stroke kompakt
no prekrižali roke. Delegacija de
lavcev, v kateri so bili predstavniki 
vseh kovinarskih tovarn, se je u- 
deležila osrednje manifestacije v 
Turinu, kjer sta govorila vsedržav
ni sekretar CISL Pierre Carniti in 
vsedržavni sekretar federacije ko
vinarjev Enzo Mattina, na sedežu 
U1L na Trgu Papa Giovanni pa so 
o zadevi Fiat in o posledicah, ki 
bi jih ukrep imel za vsedržavno in 
za krajevno gospodarstvo, razprav
ljali sindikalni delegati.

Na sestanku so predstavniki kovi
narjev odločno poudarili, da name 
ravajo nadaljevati z bojem proti 
množičnim in nediskriminiranim od
pustom, prav tako odločno pa se 
bodo zavzemali tudi za rešitev vseh 
žgočih problemov italijanskega go
spodarstva. V tem okviru so se zav
zeli predvsem za politiko resnega 
gospodarskega načrtovanja in na 
glasili, da je dolžnost zasebnih de
lodajalcev, državnih in poldržavnih 
podjetij ter vlade izdelati jasne 
smernice in rešiti bistvene proble
me organizacije dela, delovnega ur
nika in predvsem usmerjanja pro
izvodnje.

Sindikalno gibanje se mora anga
žirati v celoti v boju za te cilje. 
Prva pomembna priložnost bo sploš
na 4-uma stavka, ki je napoveda
na za 2. oktober. Federacija delav
cev kovinarske stroke predlaga ob 
tej priložnosti enotno manifestacijo, 
ki naj bo dokaz, da se delavstvo 

' ne bo omejilo samo na protest, am
pak bo odločno nadaljevalo z bojem 
proti sedanji politiki delodajalcev.

Na sliki: sestanek delegatov na 
sedežu UIL.

Na svoji zadnji seji je občinski 
odbor obravnaval in odobril neka
tere važne sklepe predvsem glede 
cestnih popravil in obnovitve cestne 
razsvetljave. Najvažnejši med te
mi je nedvomno sklep o razširitvi 
glavne cestne arterije, ki povezuje 
vasi Prosek in Kontovel z mestnim 
središčem. Širili bodo del Furlan 
ske ceste med hišno številko 85 in 
svetilnikom. Omenjena cesta je zelo 
prometna in nevarna bodisi za peš
ce kot za voznike avtomobilov, saj 
je v določenih predelih široka samo 
4 metre. Širjenje cestišča bo stalo 
dve milijardi in 670 milijonov lir.

Drugi pomemben ukrep je ob
novitev cestne razsvetljave; v prvi 
fazi del bodo ojačili in moderni
zirali razsvetljavo nekaterih ulic v 
sledečih mestnih predelih: v Ro
janu, na Kolon ji, pri Sv. Ivanu, v 
starem mestu in v centru mesta, 
na Čampi Elisi, pri Sv. Jakobu, v 
Skednju, v okolici javnega vrta, 
Ul. Rossetti in Ul. D’Annunzio ter 
na Kjadinu. Občinski odbor se je 
tudi odločil, da bo nabavil napravo 
za merjenje ogljikovega monoksida
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ZAKLJUČILA SE BO NA PONEDELJKOVI SEJI

V pokrajinskem svetu začela razprava 
o programskih smernicah novega odbora
Odbornik Harej (SSk) in svetovalka Srk (KPI) o nerešenih vprašanjih sloven
ske narodnostne skupnosti - Jutri uradna umestitev pokrajinskega odbora

NA SKLEP OBČINSKEGA ODBORA

Cesto iz mesta na Kontovel 
bodo v kratkem razširili

Razširitev dela Furlanske veste med hišno številko 8.» 
in svetilnikom bo stala več kot 2 milijardi in pol lir 

Okrepitev mestne razsvetljave

V pokrajinskem svetu se je si
noči začela razprava o programu, 
ki ga je predsednik Carbone pred 
tednom dni orisal skupščini v ime 
nu novega pokrajinskega odbora 
ki ga KPI podpira od zunaj. Izvo
litev le-tega je pred dvema dnevo
ma potrdil tudi deželni nadzorni or
gan. zaradi česar so odborniki že 
na sinočnji seji sedeli na novih od 
bcrrJških mestih. Med njimi sta bi 
la tudi oba odbornika suplenta kr
ščanske demokracije Cernitz in 
Penta, ki ju opozicija še vedno na 
živa kot disidenta, kei- sta se po 
stavila po robu strankinemu ta.ini j 
štvu, ki je v okviru širšega dogo
vora med strankami ustavnega lo
ka sklenilo sporazum s komunisti. 
Uradna umestitev pokrajinskega 
odbora pa bo jutri, ob 12. uri. ko 
bo predsednik odbora Carbone tudi 
porazdelil odborništva in funkcije 
posameznim odbornikom.

Sinočnja razprava je bila zelo u- 
mirjena: v njo je poseglo 12 sve-

RIBIČIČ SPREJEL DELEGACIJO SKGZ

PODPORA MANJŠINI V BOJU 
ZA NARODNOSTNI PRA VICE

Včeraj je predsednik Republiške konference SZDL Slovenije 
Mitja Ribičič s sodelavci sprejel v Ljubljani delegacijo Sloven
ske kulturno - gospodarske zveze, ki jo je vodil njen predsednik 
Boris Race. V razgovoru je Mitja Ribičič predstavnike slovenske 
narodnostne skupnosti v Italiji seznanil z aktualnim notranjim 
političnim razvojem v Jugoslaviji, posebej še s prizadevanji na 
področju gospodarske stabilizacije in razgrnil jugoslovanske po
glede na aktualni razvoj mednarodnih odnosov. O tem je po
drobneje govoril še Jože Smole, predsednik komisije za medna
rodne odnose pri CK ZKS.

Člani delegacije Slovenske kulturno - gospodarske zveze so 
orisali sedanji položaj slovenske narodnostne skupnosti v tržaški, 
goriški in videmski pokrajini. Udeleženci razgovora so s poseb
no pozornostjo preučili vprašanja uresničevanja osimskih spora
zumov, posebno določil, ki se nanašajo na položaj slovenske na
rodnostne skupnosti v Italiji. Poudarjeno je bilo, da so osimski 
sporazumi celovita mednarodnopravna osnova realizacije narod
nostnih pravic slovenske narodnostne skupnosti v Italiji.

Predstavniki Republiške konference SZDL Slovenije so izre
kli podporo prizadevanjem rlovenske narodnostne skupnosti v 
Italiji za dosego njenih narodnostnih pravic in poudarili pomen 
reševanja ter vprašanj v okviru ugodnega razvoja odnosov med 
Jugoslavijo in Italijo in vse večjem podpiranju demokratičnih 
sil v italijanski družbi.

Na koncu sta obe strani izrekli željo in potrebo po pogostej
šem medsebojnem informiranju, (dd)

tovalcev — Paludetto, Mayer, Me
loni, Bonat, Dini, Marchio (vsi 
LpT), Harej (SSk). Luša. Sirk, 
Spadam (vsi KP1\ Fusaroli (KD) 
ter Debelli (MSI) — približno toli
ko svetovalcev pa bo svoje poglede 
o programskih smernicah orisalo na 
prihodnji seji, ki bo v ponedeljek, 
29., in bo v celoti posvečena le te
mu vprašanju.

Včerajšnja seja ni v bistvu pri
nesla nobenega novega elementa, 
ki bi lahko obogatil živahno politič
no debato, ki jo je odprl sklenjeni 
sporazum mod strankami ustavnega 
loka. Jasno je, da so razpravo o- 
značevala v glavnem vprašanja po
litičnega'značaja', ki so prišla pred
vsem do izraza v posegih Liste za 
Trst. Dobro bi bilo vedeti, kaj poj- 
rttlijčjd lfštAfJf ' ‘ za'v' »konstruktivno 
opozicijo*, ki so jo napovedali no
vemu odboru: sodeč po njihovih iz
vajanjih s sinočnje seje lahko re
čemo, da so vlogo konstruktivne o- 
pozicije bolj slabo začeli, saj lah
ko naštejemo na prstih ene roke 
vse njihove konkretne predloge, ki 
jih bodo ostale stranke brez pomi
slekov sprejele. Res je. da ne gre 
postavljati vseh posegov predstavni
kov liste na isto raven med njimi 
pa so bili tudi taki — mislimo pred
vsem na poseg svetovalca Bonata 
— ki so odraz popolne politične 
zmede in žolčnega sovraštva do 
vsakega nasprotnika.

V razpravo je posegel tudi tretji 
krščanskodemokratski »disident* Fu
saroli; doslej se še ni izrazil o 
novi koaliciji, zaradi česar je bilo 
precej pričakovanja za njegove be
sede. Sinoči je praktično potrdil 
svoje nasprotovanje do takega spo 
razuma, ki pa ga ne gre tolmačiti 
tako je poudaril, kot nasprotovanje 
do drugih političnih sil, ki imajo 
vso pravico in dolžnost, da branijo 
svojo identiteto.

V razpravi je prišlo do izraza tu
di vprašanje slovenske narodnostne 
skupnosti: ob njem sta se podrobno 
zaustavila odbornik Harej (SSk) in 
komunistična svetovalka Sonja Sirk, 
sicer pa so se ga v svojih posegih 
dotaknili tudi drugi svetovalci. Od
bornik Harej je med drugim pou
daril, da je s pozornostjo sledil ti
stemu delu programa, ki govori o 
slovenski manjšini, o odnosih med 
slovensko in italijansko kulturo v 
Trstu in v deželi ter o pobudah, ki 
jih pokrajina namerava speljati pri 
vladi, da bi pred koncem leta pre
dložila zakonski osnutek za global
no zaščito manjšine. Podrobneje 
se je zaustavil pri točkah progra-
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KPI o vojni
med Iranom in Irakom
in o krizi v Fiatu

Vodstvo tržaške federacije KPI 
• na svoji zadnji seji izrazilo za
obljenost zaradi vojne med Ira- 
Mn in Irakom in njenih možnih 
jsledic. KPI meni, da ni sporov, 

bi jih ne mogli in morali rešiti 
pogajanji, pri tem pa opozarja, 

i bi razširitev spora resno ogro- 
tla Italijo in njene življenjske in- 
rese, pa tudi sam Trst kot ob 
orsko in pristaniško mesto. Zato 

nujna angažiranost vseh demo- 
•atov tgr krajevnih uprav, med 
m ko mora vlada zagotoviti, da 

Pi bo izognila vsakršnemu vmeša- 
1 inju ter si prizadevala na vseh 

,vneh, da bi se obnovili pogoji 
i dosego mirne in sporazumne re- 
tve.
Vodstvo KPI je tudi obravnavalo 
irašanje odplistov pri Fiatu in v 
,j zvezi opozorilo javno mnenje, 
i se prav okrog vprašanja Fiata 
lloča o tgm, kako reševati ita- 
ansko gospodarsko krizo: ali z 
»kvalifikacijo in razširitvijo če
tnega proizvaja’nega sistema, ali 
i s korenitim zmanjšanjem števila 

'•lovnih mest in torej z znižanjem 
vljenjske ravni v državi.

Deželni odbor formalno potrdil 
jamstvo SSG za najetje posojila

S tem pa še ne bodo rešeni veliki 
finančni problemi našega gledališča

ma, ki predvidevajo posege pokra
jine za reševanje vseh tistih pro 
blemov, ki gredo od šolstva preko 
zdravstva pa do kmetijstva, ki ne
posredno zadevajo slovensko narod
nostno skupnost. Govoril je tudi o 
vprašanju lokacije industrijske co
ne, ki jo predvidevajo osimski spo
razumi, celoten program pa je v 
glavnem pozitivno ocenil.

Komunistična svetovalka Sirk pa 
se je v glavnem zaustavila ob do
sedanjih prizadevanjih slovenske 
narodnostne saupnosti, dr bi ji bile 
priznane vse pravice, kar sicer 
predvideva tudi .2. člen italijanske 
ustave. Poudarila je, da so osimski 
sporazumi odprli novo obdobje v 
odnosih med Italijo in Jugoslavijo, 
s čemer pa sta tudi obe državi 
sprejeli določene obveznosti; žal — 
je še pristavila svetovalka Sirk — 
pa jih italijanska država ni spo
štovala, zaradi česar prihaja do 
nepopravljive škode, kot je na 
pr. asimilacija slovenske manjšine; 
skupščino je tudi seznanila z do
sedanjimi napori KPI, da bi se 
vprašanje pozitivno rešilo, glede 
programa pa je še posebej pod
črtala važnost tistega dela, ki go
vori o slovenski manjšini Poudarila 
je tudi, da mora biti manjšina 
priznana kot subjekt, svoj poseg pa 
je sklenila z besedami predsednika 
republike Pertinija, ki je slovenski 
enotni delegaciji, ko ga je pred 
časom obiskala, dejal, da je dolž
nost države zaščititi etnične manj
šine.

v predoru Sandrinelli in da bo v 
imenu dežele anticipiral 86 milijo
nov lir odpuščenim delavcem to
varne SIRT.

Opozicija zahteva 
odstop
deželnega odbora

Načelniki svetovalski.] skupan 
KPI, MF, PpUP in DP v deželnem 
svetu so se včeraj sestali in pro
učili potek dela deželne skupščine 
in politiko tristranskega deželnega 
odbora KD - PSI - PRI. Ocena 
predstavnikov štirih opozicijskih 
strank, kot je izšla iz sestanka, je 
bila izredno negativna. Po njiho
vem mnenju gredo namreč izbire 
deželnega odbora v povsem nasprot
no smer, kot bi zahtevala politika 
programiranja in razvoja dežele, 
in to na vseh področjih, od gospo
darstva do zdravstva, od šolstva 
do kulture do problemov jezikovnih 
manjšin, kot tudi na delikatnem po
dročju vojaških služnosti, istočasno 
pa se razsipavajo v tisoč smeri in 
brez vsakršnega nadzorstva sto
tine milijard.

Opozicijske stranke obtožujejo tu
di večino, da skuša odvzeti deželne
mu svetu njegove pristojnosti, skup
no poročilo KPI, MF, PpUP in 
DP pa se zaključuje s temi bese
dami: «Da bi spremenili sedanje 
usmeritve in da bi se resno lotili 
problemov Furlanije - Julijske kra
jine, je potrebno, da ta odbor 
odstopi*.

RAZGOVOR S PRIZADETIMI 0 POSLEDICAH VREMENSKIH NEPRILIK

Toča najhujša, pa ne edina 
nadloga za naše vinogradnike
V Repniču je toča skoraj popolnoma uničila pridelek, v dolinski občini pa škode 
skorajda ni bilo - Neznosne birokratske ovire v dodeljevanju pomoči kmetijstvu

Danes v Nabrežini 
občinska seja

Po daljšem premoru se danes 
spet sestane devinsko - nabrežinski 
občinski svet, ki bo dobršen del 
svoje seje verjetno posvetil raz 
pravi o programu. Na dnevnem re
du so poleg imenovanj v razne ko
misije, tudi nekatere lotizacije. V 
tem primeru gre za skrajno resna 
vprašanja, ki zahtevajo temeljito 
proučitev, saj prav nebrzdane loti
zacije lahko hudo kompromitirajo 
v urbanističnem pogledu ne ravno 
rožnat, položaj, s katerim se v de
vinsko - nabrežinski občini sooča 
naša narodnostna skupnost.

Drevi seja tržaškega 
občinskega sveta

Drevi, ob 18.30, se bo sestal tr
žaški občinski svet. Glavna točka 
dnevnega reda bo razprava o reso
lucijah, ki sta jih predložili KPI 
in KD, ki obravnavata pereče vpra
šanje otroškega vrtca v socialnem 
centru EZIT. Občinski svet bo tudi 
sprejel odstop komunističnega sve
tovalca Andree Aicardi.ia, ki ga bo 
zamenjal Giuseppe Cattaruzzi, ki 
je že sedel v tržaškem občinskem 
svetu v prejšnji mandatni dobi.

Kot smo pred časom že poročali, 
je namestnik tržaškega državnega 
pravdnika dr. Roberto Staffa, ki 
je vodil preiskavo o domnevnem 
rovarjenju skupinice .tržaških av
tonomistov, konec avgusta predal 
vsi zbrano sodno gradivo fimskim 
sodnikom, ki so teritorialno pristoj
ni za sodno akcijo. V okviru trža
ške preiskave, ki je slonela pred
vsem na pričevanju skesanega bri- 
gadista Fioronija, je dr. Staffa 
podpisal tri zaporne naloge in si
cer za univerzitetnega docenta Gio- 
vannija Zambonija, za prof. Giana 
Serena in za raziskovalno dr. Ma
rino Cattaruzzo. Vsi trije so bili 
osumljeni sodelovanja v oboroženi 
tolpi in prekupčevanja z orožjem. 
Na začetku poletja pa je namestnik 
državnega pravdnika preklical za
porni nalog zoper Cattaruzzo, ker 
so se indici o njeni domnevni kriv
di razblinili.

Sklep, da izroči vse sodne akte 
Rimu in se proglasi za teritorial 
no nepristojnega, je precej preše 
netil tako tržaško javno mnenje kot 
tudi same zagovornike obtoženih, 
ki so zvedeli za sklep'po naključju. 
Marsikdo se je vprašal, kaj se 
skriva za ukrepom? Zakaj se je 
dr. Staffa odločil zanj ravno konec 
avgusta?

Sodnik, ki se je vrnil z dopusta 
ravno te dni, je bil precej prese
nečen nad zaprepadenostjo, ki jo 
je izzval njegov sklep. »Že od vsega 
začetka — je pojasnil v kratkem 
telpfonskem razgovoru z našim no
vinarjem — sem napovedal, da bom 
izročil sodne akte rimskemu sodi
šču, ki je edino pristojno za nada-
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MED VČERAJŠNJIM SESTANKOM NA ŠOLI

Odbornica za šolstvo zagotovila 
rešitev vprašanja katinarske šole

Toča, najhujši sovražnik vinograd
nikov, tudi letos ni prizanesla. Naj- 
občutnejšo škodo so tokrat utrpeli 
vinogradniki iz zgoniške ter devin- 
sko-nabrežinske občine. Da bi se 
osebno prepričali o škodi, smo se 
podali na obisk k prizadetim vino
gradnikom.

Najprej nas je pot zanesla v Ce- 
rovlje, k znani kmečki družini An
tonič. škoda je precej huda. nam 
je povedal Ivan mlajši, suče se 
okrog 50 do 55 odstotkov. Nasplo- 
šno bo letina precej revnejša od 
lanske, glede kvalitete pa bo pre
cej odvisno od septembrskega son
ca, saj je znano, da je letos zo
renje grozdja v veliki zamudi. Ob 
kozarcu dobre kapljice ter izvrst
nem domačem siru — Antoničevi so 
namreč živinorejci ter sir pridelu
jejo kar doma — smo se zakram- 
ljali še o tem in onem, predvsem 
pa o perečih problemih, ki tarejo 
kmetovalce. Visoki socialni prispev
ki, astronomske cene raznih kme
tijskih potrebščin, pomanjkanje vsa
kršne tehnične pomoči s strani pri

stojnih organov (kmetijsko nadzor- 
ništvo ter druge deželne službe), 
birokratske ovire, neustrezna dežel
na ter državna zakonodaja pomoči 
kmetijstvu v primeru raznih narav
nih nezgod. Sem spada seveda tudi 
toča. Odškodnina, ki jo kmet dobi, 
je smešno nizka, dajo pa ti jo po 
neštetih birokratskih ovirah ter se
veda po enemu ali celo dveh letih 
od datuma toče ali podobnega; 
skratka pravo ponižanje za kmeta 
ter njegovo trdo delo.

Iz Cerovelj v Zgonik, k Mirotu 
Žigonu. Povedal nam je, da je 
zaradi zadnje toče utrpel škodo pri
bližno 40 odstotkov. Tudi on nam 
je v glavnem nakazal iste proble
me, kot že prej Antoničevi. Toča 
pozna letina, neustreznost deželnih 
posegov v korist kmetijstva.

Iz Zgonika do Repnica je pot 
kratka. Tu smo pri Petelinovih zve
deli, da je bilo ravno področje 
Repniča med najbolj prizadetimi 
Tu so namreč utrpeli skorajda sto
odstotno škodo, tako da letos s pri
delkom ne bo nič. Človek zgubi

■Illlillllllvnff III tllllllllMII 111111111111111111111111111 it IIIUMiltllllilMtltlllllllltHIMIIIlIlIlliMliiiiiilHiiiiiiiiHliiM

V lUMU AKTI O ZADEVI ZAMBONI

Sodnik Staffa: Tržaški 
del preiskave je končan

Namestnik državnega pravdnika je izročil gradivo 
rimskim sodnikom, ko se je prepričal, da mu 
ne bo uspelo zaslišati nobenega od obtožencev

• Tržaško šolsko skrbništvo sporo
ča, da se je urad za železniške 
koncesije preselil v Ul. S. Cateri- 
na 5, IV. nadstr., telefon 62-760. 
Urad ieluje od 25. septembra da
lje vsak ponedeljek, sredo in petek 
od 11.30 do 13.30.

V začetku avgusta je stopil z ve
ljavo deželni zakon štev. 26 iz dne 
22. julija 1980, s katerim je dežela 
zagotovila jamstvo ustanovi občin
skega gledališča Giuseppe Verdi ter 
Slovenskemu stalnemu gledališču za 
najetje dveh posojil s tržaškim de
narnim .vodom Cassa di rispar 
mio. Ustanova gledališča Verdi bo 
najela posojilo v višini ene milijar
de in pol, posojilo Slovenskemu stal
nemu gledališču pa bo doseglo eno 
milijardo lir.

Na eni svojih zadnjih sej je de
želni odbor formaliziral ta ukrep in 
sprejel ustr-zni sklep ki ga je pred- 
’ igal odbornik za finance Zanfagni 
ni. Poleg tega je deželni odbor tudi 
odobril osnutek pogodbe za najetje 
posojila med obema gledališkima u 
stanovama in kreditnim zavodom 
Cassa di risparmio.

Kljub temu denarnemu prilivu v 
blagajne Slovenskega stalnega gle
dališča, so njegovi problemi še da

leč od tega, da bi bili dokončno re
šeni. Ne smemo pozabiti, da so 
prav finančne težave med glavni
mi razlogi, ki otežkočajo njegovo 
dolgoletno in razvejano dejavnost, 
ki je neprecenljive vrednosti ne sa
mo za slovensko narodnostno skup 
nost, ampak tudi za ohranjevanje in 
utrjevanje prijateljskih odnosov z 
večinskim narodom. Če njegovo de
lovanje predstavlja raznoliko podo
bo kulturne realnosti, ki je značil
na za to ozemlje in ni ugovora pro
ti njegovi funkciji mostu in proti 
njegovi vlogi poslanstva ter se mu 
istočasno priznava vloga javne do
brine. je torej tudi nujno, da se to 
gledališče tudi podpre z raznimi 
subvencijami in jamstvi na posojila 
ne bodo rešeni njegovi problemi, 
potrebno je. da obljubam sledijo 
konkretna dejanja: skratka, država 
mu mora zagotoviti finančna sred
stva, ki so za njegovo prihodnost 
bistvenega pomena.

Razburkane vode na katinarski o- 
snovni šoli »Fran Milčinski* so se 
za silo le umirile. Tako bi vsaj 
lahko sklepali po včerajšnjem pet- 
stranskem sestanku med ravnatelje
ma slovenske in italijanske šole 
(Strnadom in Querzolijevo), pred
sednikoma slovenskega in italijan
skega sveta in občinsko odbornico 
za šolstvo Boschinijevo, na katerem 
se je slednja obvezala, da bo ob
činska uprava v roku petnajstih dni 
zagotovila italijanskim razredom 
primprne prostore, kar bi pomenilo 
da tudi slovenska šola ne bi imela 
več vseh tistjh neljubih pripetljajev, 
ki smo jim bili priča v preteklih 
dneh. Skratka, v teku oktobra me
seca bi moralo biti vprašanje po
polnoma rešeno, med dvotedenskim 
razdobjem iskanja primernih prosto
rov pa naj bi se slovenski in itali
janski učitelji prijateljsko dogova
rjali, kako in kaj s tistimi prosto
ri, ki so sedaj na razpolago, vštev 
ši večnamenski prostor, ali telo
vadnico, katere zasedba je bila v 
preteklih dneh glavni kamen spoti
ke. Vse to pa morajo urejevati na 
tak način, da ne bodo ne sloven 
ski ne italijanski otroci v ničemer 
prikrajšani.

Zadeva se je torej delno razčisti
la. Jasno je bilo sicer od prvega 
dne, da nosi glavno odgovornost za 
nastali položaj občinska uprava. 
Lahko bi celo rekli, da nam ravno 
primer Katinare, kjer je konflikt 
med obema šolskima skupnostima 
najbolj očiten in občuten, simptoma
tično dokazuje, do kakšnih meja se 
ga zanikrnost občinskih upraviteljev 
in kakšne posledice ima za šolsko 
življenje na Tržaškem sploh in za 
odnose med tu živečima narodno
stnima skupnostima. posebej.

Zaenkrat imamo torej zagotovilo, 
da bo občina hitro ukrepala in v 
največ dveh tednih nadoknadila, kar 
je do sedaj zamudjla. Upajmo, da

bo tako. To je tudi upanje obeh šol. 
Tudi italijanska predstavnika star
šev in šolnikov sta namreč dejala, 
da otrok ne bodo več pošiljali v 
šolo, če ne bo občina držala obljube 
v predvidenem roku.

Danes bodo o tem razpravljali tu 
di slovenski starši. Katinarsko. zdru
ženje je namreč napovedalo sesta
nek, na katerem naj bi ravnatelj

poročal o izidu dogovora z italijan
sko kolegico ter občinsko predsed
nico. Na katinarski šoli se jg u- 
stvaril nov položaj začasnosti. Tak
šnih bolj ali manj vsiljenih »za
časnosti*, ki se rade spremenijo v 
trdne stalnosti, je veliko v zgodovi
ni naše povojne šole. zato mora bi
ti naša prva skrb, da nas takšne 
»začasnosti* ne uspavajo.
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PREISKOVALNI SODNIK C0ASSIN SPREMENIL OBTOŽBO

MAURIZI0 GRIS0N JE OBTOŽEN 
NENAMERNEGA UMORA BRATA
Ferruccio Grison umrl zaradi prebitja lobanje pri padcu na asfalt

Tragedija, ki se je v torek odi
grala v miljskem predmestju in v 
kateri je umrl 24-letni Ferruccio 
Grison, je doživela razplet, ki 
ga je verjetno marsikdo pričako
val, saj je težko razumeti in spre 
jeti tako ihto in bes, ki bi ime
li za cilj smrt lastnega brata, Po 
obdukciji trupla, ki jo je v sredo 
izvedel sodni zdravnik prof. Nico- 
lini, so preiskovalci namreč spozna
li, da Ferruccio ni podlegel udar
cem, ki mu jih je med pretepom 
zadal njegov brat Maurizio, ampak 
zaradi prebitja lobanje, do katere
ga je prišlo, ko je omamljen od u- 
darcev topo padel na asfaltna tla.

To verzijo dogodkov je včeraj 
sprejel tudi preiskovalni sodnik Co- 
assin, ki je zato spremenil obtož
bo proti Mauriziu Grisonu, katere
ga je te dni zasliševal v koronej 
skih zaporih. Iz namernega umora 
se je obtožba spremenila v nena

mernega v obtežilnih okoliščinah. 
Kaj to pomeni? Da Maurizio Grison 
ni imel namena ubijati, zato pa bo 
tudi zaporna kazen, ki jo bo pre
dlagal državni tožilec, nižja od ti
ste, ki jo kazenski zakonik predvi
deva za namerni umor in gre od 
20 let do dosmrtne ječe.

To verzijo dogodkov je ponavljal 
tudi sam Maurizio Grison sodniku 
Coassinu, ko je dejal, da se ni za
vedel smrti svojega brata in da je 
domneval, da je le omamljen. Bra
ta sta živela skupaj s staršema, 
Se dvema bratoma in tremi sestra
mi v Ulici Forti 1, oba sta imela 
za sabo stare račune s policijo za
radi tatvin, oba sta bila v dopol
nilni blagajni. Med njima ni nikoli 
bilo izglajenih odnosov, obratno, 
večkra1, sta se sprla in tudi prete 
pla. Kot kaže, je vnela prepir tu
di največja banalnost, kot se je 
zgodilo tudi v torek zvečer.

ljevanje preiskave. Če sem čakal 
toliko časa, je predvsem zato, ker 
sem upal, da bom lahko zaslišal 
vsaj koga od obtožencev. Ko pa 
je bilo povsem jasno, da mi to ne 
bo uspelo, sem poslal vse v Rim. 
ker je bila preiskava v krajevnem 
tržaškem merilu končana.*

Kot se bodo naši bralci morda 
spominjali, je Giano Sereno izginil 
istega dne, ko je dr. Staffa pod
pisal zaporni nalog zanj, Cattaruz- 
za in Zamboni pa sta bila že v 
tujini. Raziskovalka se doslej še 
ni vrnila v Trst kljub dejstvu, da 
je dr. Staffa preklical zaporni na 
log, Zamboni pa, ki se je sprva 
nameraval javiti pravici, da bi po 

‘i jasnil svoj položaj, je sklenil, da 
ostane v tujini.

Preiskavo bo sedaj nadaljevalo 
rimsko sodstvo. Glede na obsežnost 
tamkajšnje preiskave in glede na 
dejstvo, da je v primerjavi z glav 
•umi obtoženci položaj Serena in 
Zambonija obroben, ni upati, da bo 
zadeva v kratkem pojasnjena.

Protesti grosistov 
zaradi zaplembe 
telečjega mesa

Sklep pretorja iz Latine, ki j. od
redil zaplembo teletine na vsem dr
žavnem ozemlju, ker naj bi vsebo
vala estrogene, v našem mestu ni 
imel večjega odjeka. Finančni straž
niki in karabinjerji oddelka za boj 
proti potvorbam NAS so v torek in 
sredo obiskali vse tržaške grosiste 
z mesom in zaplenili okrog 20 te
let, mesnic pa do včeraj niso ob
iskali.

Zaplemba teletine je izzvala pre
cej hude krvi med grosisti, ki se 
bojijo, da se jim bo meso pokvari
lo, če ga do konca tedna ne bodo 
lahko prodali. Veletrgovci, s kateri
mi smo stopili v stik, so bili mne
nja, da je odlok absurden, saj bi 
pristojni organi morali nadzorovati 
rejce, predvsem pa uvoženo meso, 
ker v tujini stalno krmijo živali z 
estrogeni.

Poudarek, ki so ga sredstva jav
nega obveščanja dala odloku latin
skega pretorja, pa je vsekakor vpli
val na potrošnike in povpraševanje 
po teletini se je znatno zmanjšalo.

Pridržana prognoza 
za motociklista
Na oddelku za nujne posege so 

včeraj malo čez poldne sprejeli 70- 
letnega upokojenca' Milana Cocia- 
nija, Nabrežina 166, ki se je po
nesrečil, ko se je na mopedu vozil iz 
Sesljana proti Nabrežini. Pod že
lezniškim nadvozom je iz še ne
znanih razlogov izgubil nadzorstvo 
nad svojim motornim kolesom in 
padel na asfalt. V tržaški bolnici 
so mu zdravniki ugotovili neza
vestno stanje, prebitje lobanje in 
druge manjše poškodbe ter so si 
pridržali prognozo. Proti večeru 
so ga premestili na nevrokirurški 
oddelek.

voljo do dela, je tarnala gospa 
Marija Petelin, delaš celo leto, v 
vinograd ogromno vložiš, na koncu 
pa ti bes narave v nekaj minutah 
pred tvojimi očmi vse uniči. Kar 
pa je najhujše, pravi gospa Marija, 
je popolna brezbrižnost pristojnih 
oblastvenih organov.

S Krasa v dolinsko občino, tu 
pa k našemu dobremu znancu, zna
nemu vinogradniku Zoranu Parove- 
lu. Pri nas ter v drugih okoliških 
krajih toče skorajda ni bilo, škode 
nismo utrpeli. Obeta se še kar iz
datna letina, nekako na višini lan
ske, tako po količini kot po kvali
teti, pravi Zoran. Končno pozitivna 
vest, pomislimo, čeprav je to bolj 
malo, če upoštevamo, pravo »točo* 
— že ker smo v argumentu — sla
bih podatkov. Tudi z Zoranom se 
zadržimo v krajšem pogovoru. On 
se je zlasti pritožil nad še vedno 
nerešenim vprašanjem dodelitve za
ščitnega znaka «D. O. C.» vinom 
tržaške pokrajine. To bi precej pri
pomoglo k valorizaciji ter pri ko
mercializaciji našega pridelka, pra
vi Zoran, vendar za enkrat ni vid
na kratkoročna rešitev. Vsa zadev
na potrebna dokumentacija se je 
verjetno izgubila v neverjetni mre
ži rimske birokracije.

Pozanimali smo se tudi pri funk
cionarjih pokrajinskega kmetijskega 
nadzorništva,, kako bo z odškodni
nami ter z drugimi posegi v korist 
prizadetih vinogradnikov. Tudi oni 
sami se pritožujejo nad pretiranimi 
birokratskimi ovirami. Vse mora po 
že običajnih poteh; iz nadzorništva 
na odborništvo v Videm, od tod 
na predsedstvo deželnega odbora, 
nato objava v uradnem listu. Konč
no kmet lahko zaprosi za zelo o- 
me.ieno nizkoobrestno posojilo (5- 
odstotno obrestna mera). Skratka, 
docela neustrezna ter neučinkovita 
pomoč kmetom: pravilnik, ki dolo
ča višino posojila je namreč v ve
ljavi že več kot deset let.

Edina stvar, ki do sedaj nekoliko 
blaži porazne posledice vsakoletnih 
naravnih nezgod v kmetijstvu, so 
zavarovalne police, ki jih vinograd
niki na lastno pest sklepajo z raz
nimi privatnimi zavarovalnicami. 
Tudi tu pa bo nuino, da se zainte
resirani vinogradniki združijo v 
konzorcij, da bodo lahko, kot to 
določa državna zakonodaja, deležni 
prispevkov za sklenjene police.

EDVIN BERNETIČ

• Tržaški župan Cecovlni je vče
raj sprejel na poslovilnem obisku 
poveljnika tržaškega vojaškega pr«- 
zidija gen. Filippa Boarija.

Ju(ri predstavitev 
repertoarja Teatra Slabile
Predstavniki Teatra Stabile bodo 

jutri opoldne na sedežu časnikar
skega krožka predstavili tisku re
pertoar sezone 1980/81. Popoldne 
ob 18. uri pa bo v Hotelu Excel- 
sior srečanje z odgovornimi za a- 
bonmajsko kampanjo v podjetjih 
in na šolah.

Zaključena razstava 
BIOTEL ’80

Včeraj se je na montebelskem 
razstavišču zaključila razstava »BIO 
TEL 80 — Elektronika v službi me- 
dicine*, zanimiv prikaz elektronskih 
zdravstvenih aparatur sta organizi
rali velesejemska ustanova in de
želna bolniška ustanova. Svoj de
lež je prispevalo nad trideset raz
stavljavcev iz Italije in iz drugih 
držav, kot npr. iz ZDA, Zahodna 
Nemčije, Japonske, Švedske in I- 
zraela. Prikazani izdelki so pred
stavljali najsodobnejše in najbolj 
pomembne dospžke v biomedicini na 
internacionalni ravni. Da je bila 
razstava na visokem nivoju, doka
zuje tudi obisk izvedencev in tehni
kov iz naše dežele, iz Veneta in iz 
sosednje republike. Njen uspeh je 
še povečala okrogla miza o možno
sti uporabe elektronike v zdravstve
ne namene, ki je bila na sporedu 
20. septembra.

Prispevki
Ob 11. obletnici smrti dragega 

Josipa Faganela darujeta sestri 
Gizela in Olga 15.000 lir za Dijaš
ko matico.

V spomin na Rada Komarja da
rujeta Sonja in Stevo Zahar 10.000 
lir za PD Kraški dom.

V spomin na dr. Milana Starca 
daruje dr. Sonja Mašera 25.000 lir 
za Kulturni dom Prosek - Kontovel 
in 25.000 lir za Godbeno društvo 
Prosek.

V spomin na Amalijo Vrabec vd. 
Žerjal daruje družina Kriščak 10.000 
lir za Skupnost družina Opčine.

Zapustila nas je naša draga

IVANKA BAR0VINA vd. PEČAR
Pogreb bo jutri, 27. septembra, ob 12. uri iz mrtvašnice 

glavne bolnišnice v cerkev na Katinaro.

Žalostno vest sporočajo sinova Bruno in 
Giordano, snahi, vnuki ln drugo sorodstvo

Trst, 26. septembra 1960 

(Občinsko pogrebno podjetje)
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Gledališča
VERDI
Danes ob 12.15 bo na sedežu Čas

nikarskega krožka tiskovna konferen
ca vodstva občinskega gledališča 
♦Giuseppe Verdi*. Intendant prof. 
De Ferra, umetniški vodja de Ban- 
field in organizacijski ravnatelj Gil- 
leri bodo predstavnikom tiska pred
stavili repertoar za operno sezono 
1980/81.

TUDI BANKOVCI PRIPRAVNI 
ZA PROTISLOVENSKE IZBRUHE

Kino
Circorama OKEE1 Liane in Rinalda 

— na Trgu športne palače — Tel. 
775525. Danes dve predstavi; pr
va ob 17. uri, druga ob 21.30.

Ariston 16.30—22.00 «Mata Hari». 
Greta Garbo, Ramon Novarro. 
Barvni film.

Nazionale 15.30—-22.00 «Porno esotic 
love*. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Eden 16.30 ♦Desideria*. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Ritz 17.00—22.15 «Urban cowboy». 
J. Travolta.

Excelsior 16.00 «American gigolo*. 
Prepovedan mladini pod 18. letom.

Grattacicio 16.30 «11 gatto a nove 
code*. Režija Dario Argento. Pre
povedan mladir.i pod 14. letom.

Fenice 16.00 ♦Limpero colpisce an- 
cora*. llarvn' film za vsakogar.

Mlgnon 16.30—22.00 «1 giganti del 
West». Barvni film.

Filodrammatico 15.30—22.00 ♦Su- 
per excitation love*. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Sei uomini d’accia- 
io». Barvni film.

Aurora 17.00 «La collina dei coni- 
gli*. Risani film.

Cristallo 17.00 «James Bond 007: 
Casino Royale». Barvni film.

Vittorio Vencto 16.30 «Con la bava 
alla bocca*. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

Capitol 16.30 «Oggi sposi, sentite 
condoglianze*. Jack Lemmon.

Volta 17.00 «Terrore dello spazio*. 
Barvni film.

ZASKRBLJUJOČE VESTI ZA VEČ STO ZAPOSLENIH

V TRSTU
razpisuje

ABONMA ZA SEZONO 1980-81
Vpisovanje abonentov do 30. 

septembra, od 9. do 14. ure pri 
glavni blagajni Kulturnega do
ma, Ul. Petronio 4. tel. 734-265. 
Dosedanji abonenti lahko obno
vijo abonma tudi telefonsko do 
jutri, 27. septembra, od 9. do 
14. ure.

PRAZNIK GROZDJA 
V ZGONIKU

SOBOTA, 27. t.m.
odprtje kioskov ob 15. uri 

. turnir briškole ob 19. pri 
ples z ansamblom L. Furlana 

NEDELJA, 28. t.m. 
odprtje kioskov ob 15. uri 
pevski zbor «Slovenec» iz 
Boršta ob 15. uri 
znan čarodej iz Trsta ob 
17. uri
ansambel L. Furlana in ples 
od 19. ure dalje

Izleti
Slovenska gobarska družina - Trst 

priredi v nedeljo, 28. septembra, 
gobarski izlet za člane in simpati
zerje. Zbor točno ob 8. uri pred 
spomenikom padlim v NOB na Op
činah. Vzemite prepustnice!

Združenje Union priredi enodnev
ni izlet 5. oktobra v Kumrovec z 
ogledom rojstne hiše tovariša Tita 
Kosilo bo v Rogaški Slatini. Vse 
informacije na sedežu v Ul. Valdi- 
rivo 30 (telefon 64-459) ob torkih, 
sredah in petkih od 17. do 19. ure.

Zamejski Slovenci smo žal že od 
nekdaj vajeni na občasne izbruhe 
protislovenstva, ki smo jih v Trstu 
zabeležili nič koliko, od atentatov na
iiiiiiiuifiiiiniiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

Razna obvestila

V nedeljo, 28. septembra, na 
sedežu v dvorani «Di Vittorio« 
v Ul. Poncfares 8 bo Vil. PO
KRAJINSKI KONGRES POLI
TIČNIH DEPORTIRANCEV v 
nacistična uničevalna tabori
šča. Kongres se bo začel ob 
10. uri.

Sindikat slovenske šole, tajništvo 
Trst, ob-vešča člane, da je minimal
na doba za upokojitev 19 let, 6 me
secev in 1 dan.

Ta doba se skrajša ”a 14 let, 6 
mesecev in 1 dan za poročene žen
ske, vdove z nedoraslimi otroki, lo
čenke z nedoraslimi otroki. Za u- 
pokojitev se štejejo pri ženskah tu
di leta univerze, pri moških pa le
ta vojaščine.

Sindikat slovenske šole, tajništvo 
Trst, obvešča vdovce, da v smislu 
zakona z dne 9. 12. 1977 št. 903 in 
v smislu odloka ustavnega sodišča 
št. 6/1980 imajo pravico do državne 
dodatne pokojnine v slučaju, da je 
žena umrla s službenimi leti, ki so 
zadostna za dobivanje pokojnine; 
če pa je žena umrla, ne da bi do
segla zadostnih službenih let za 
pokojnino, imajo pravico do usta
novitve zavarovalne pokojnine pri 
INPS. Interesenti morajo napraviti 
prošnjo na navadnem papirju, na
slovljeno na šolsko skrbništvo. Za 
vse podrobnejše informacije naj se 
obrnejo na Skrbništvo (oddelek za 
pokojnine — g. Štuhci?) vsak po
nedeljek, sredo in petek od 11.30 
do 1.30.

Sindikat slovenske šole, tajništvo 
Trst sklicuje v torek, 30. t.m., ob 
16. uri redno- sejo odbora. Zažele
na je polnoštevilna udeležba in 
točnost.

KD Vesna in ŠD Mladina obve
ščata vaščane, da se jutri 27. 
t.m. popoldne in v nedeljo, 28. t.m. 
nadaljuje čistilna akcija v prosvet
nem domu Albert Sirk v Križu.

Ob 35. obletnici osvoboditve pri
rejajo bivši deportiranci s Proseka 
jutri, 27. t.m., «Družabni večer*. 
Informacije v cvetličarni «Ada» na 
Proseku — tel. št. 225-496.

Tržaška sekcija italijanskega 
združenja za kulturne odnose s 
Sovjetsko zvezo obvešča, da se v 
teh 4neh zaključujejo vpisi v I., II. 
in III. etnik tečaja ruskega jezika.

Interesenti so naprošeni, da se 
•»idasiio pri tukajšnjem sedežu v 
Ul. Torrebianca št. 13. prvo nad 
stropje, od 10.30 do 12.00 in od 
17.30 do 19.00 vsak delavnik razen 
sobote.

KD Valentin Vodnik iz Doline bo 
priredil 19. oktobra letos izlet na Ti 
tov most na Krk, na dom Vladimira 
Gortana in po notranjosti Istre. Pri
jave za izlet sprejemajo: Anaroža 
Slavec, Fabjo Smotlak, Boris Pan
gerc in Giancarlo Foraus. Na dru
štvenem sedežu pa se lahko vpišete 
ob ponedeljkih, torkih, četrtkih in 
petkih od 20. ure do 20.30.

V galeriji Rossoni razstavlja svoja 
dela Giuliano Babuder. Razstava bo 
odprta do 30. septembra.

SLOVENSKI DEŽELNI ZAVOD 
ZA POKLICNO IZOBRAŽEVANJE

Obveščamo interesente, da je še odprto vpisovanje za na
slednje tečaje;

— tečaj za animatorje mladinske dejavnosti;
— tečaj za grafične delavce, namenjene vsem, ki 

so dopolnili 14. leto starosti

Vpišete se lahko v Ulici sv. Frančiška 20/III. nad. od pone
deljka do petka od 8. do 13. ure; telef. štev. 744249

Včeraj - danes
Danes, PETEK, 26. septembra 

JUSTA
Sonce vzide ob 6.57 in zatone ob 
18.55 — Dolžina dneva 11.58 — Lu
na vzide ob 19.51 in zatone ob 7.46 

Jutri, SOBOTA, 27. septembra 
DAMIJAN

vari, 59-letni Ferruccio Battaglia, 
63-letni Mario Potente.

kreme včeraj: najvišja temperatu- 
•a 24,8 stopinje, najnižja 19,6, ob 
18. uri 24 stopinj, zračni tlak 1021 
nb ustaljen, veter severovzhodnik 
15 km na uro, vlaga 38-odstotna, 
lebo jasno, morje skoraj mirno, 
emperatura morja 21,4 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SPI: Manuel Zerjul, 

Kenneth Derin, Micaela Frau, De- 
vide Sacchi.

UMRLI SO: 54-letni Albino Ber 
netti. 87-lc'’' n Maria Smiilovich vd 
Millo, 60-letna Lidia Munich por. 
Paulin, 69-letna Adele Misan, 88- 
letna Maria Cuk vd. Rebek. 77 let
na Anna Busdakin vd. Fredonzan, 
76-letna Maria Pertot por. De Fa-

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Largo Piave 2, Trg Borsa 12, Mi- 
ramarski drevored 117, Ul. Combi 19. 
(od 8.30 do 13. in od 16. do 20.30) 

Trg Ospedale 8, Ul. DeHTstria 35.
NOČNA SLUŽBA LEKARN 

(od 20.30 dalje)
Trg Ospedale 8, Ul. DellTstria 35

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228 124. Bazovica: 

tel 226 165: Opčine: tel. 211001; 
Prosek: tel 225-141; Božje polje 
Zgonik; tel: 225596; Nabrežina; tel: 
200 121. Sesljan: tel. 209 197: Žavlje 
tel 213-137; Milje: tel. 271 124.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba od 21. de 8 ure 

tel. 73267, predpraznična od 14. 
do 21. ure in praznična od 8. do
20. ure, tel. 68441.

sedeže slovenskih ustanov do skru
njenja naših spomenikov in do na
pisnih akcij po mestnih zidovih. Še 
nikoli pa nismo videli, da bi kdo 
izrazil svojo narodnostno mržnjo... 
na bankovcu. Sedaj pa se je tudi to 
zgodilo, in sicer pred tremi dnevi 
v Lonjerju, kjer je neidentificirana 
oseba plačala, kar je popila v 
društveni gostilni, s tisočakom, na 
rob katerega pa je prej napisala 
svoj «visoko kulturni* izliv. Vsak 
komentar je menda odveč.

Razstave

Podgorska predilnica spet na prepihu:
■I ■■■■■ I ■■■ II. ■ s*

■ m m ** m

Na tržišču ni povpraševanja - Težave zaradi položaja tekstilnega kompleksa 
Bustese * Prizadevanja na deželi in v Goriškem skladu za izhod iz težav

Je dopolnilna blagajna za več 
sto delavk in delavcev podgorske 
tekstilne tovarne že prihodnji teden 
spet na dnevnem redu? Zaskrblju
jočo vest smo zasledili včeraj v 
nekaterih goriškib krogih in najbrž 
je tokrat položaj hujši kot v prete
klosti. Naročil je baje malo. zara
di splošnega hudega položaja na 
tekstilnem tržišču in še posebej za
radi položaja, v katerem se naha
ja podgorska tovarna v tem trenut
ku, ko ni še jasno, ali se utegne re
šiti iz finančnih težav, ki tarejo ce 
lotni tekstilni kompleks Bustese.

Kot je znano se je podgorska to

nameravajo 20 razlastiti. Po načrtih 
vojaških oblasti nameravajo v na
ši deželi, in sicer na območju Por
denona zgraditi štiri nova skladi
šča NATO za konvencionalno stre
livo. Odločitev občinskega sveta te 
občine je imela veliko odmevnost 
med javnim mnenjem in med de
lavci pordenonske pokrajine, saj so 
prav ti kraji med najbolj prizade
timi. Vojaške služnosti se namreč 
še vedno povečujejo, dasiravno so 
jih z zakonom iz leta 1976 sklenili 
omejevati.

Vprašanje je bilo predmet pogo
vora med komunističnim poslancem

varna znašla v podobnem položaju i Baracett.ijem. načelnikom skupine

Mali oglasi
telefon (040) 79 46 72

PRODAM avtomobil innocenti mini 
minor MK2, letnik 1969 v dobrem 
stanju. Cena 550.000 lir. Telefo
nirati od 13. do 14. ure na tel. 
št. 945-505.

UPOKOJENKA Slovenka, vdova brez 
otrok in obveznosti, zdrava, išče 
prijatelje z lastnim stanovanjem, 
nealkoholika, starega do 70 let. 
Ponudbe na upravo Primorskega 
dnevnika, Ul. Montecchi 6, pod 
šifro «Pri.jetna jesen*.

IŠČEMO 16-letno/ga vajenko/ca za 
cvetličarno' z znanjem slovenščine. 
Telefonirati na tel. št. 820-435 od 
14. do 16. ure.

TRGOVINA posode Liviana Zorn — 
Fioretta Pertot, Prosek št. 5 ob- 
bešča novoporočence, da spreje
ma poročne liste. Vsem parom, 
ki se bodo poslužili te ugodnosti 
nudimo bogato darilo.

PRODAM sode in kadi dobro ohra
njene - velikost od dveh do osem 
hektolitrov. Telefon 820-374.

JEEP wilis s prikolico registrirano 
kot tovornjak — letna taksa 7.000 
lir v dobrem stanju prodam. Te
lefon 432-36.

ŽENSKA ali starejši par dobi sobo 
ali dve (opremljeno) v predme
stju. Ponudbe pod šifro ♦Takoj- 
šnja vselitev*.

ODDAM približno 1.600 kv.m. obzi
dan teren, primeren za vveek-end
— obkrožen z borovim gozdičem
— dostopen z avtom, samo 7 mi
nut iz mesta. Ponudbe pod šifro 
«Ze!eni kot*.

PRODAM po ugodni ceni sode za 
vino (rabljene) različnih velikosti. 
Tel. 225 973 od 20. do 22. ure.

OBČINA DOLINA razpisuje javne 
natečaje za eno mesto kuharske 
pomočnice/ka, hišnika/ci občin
skega sedeža in dve mesti smeta
rja. Rok zapade 20. oktobra 1980, 
ob 12. uri. Podrobnejše informa- 
čije na oglasni deski na občin
skem sedežu ali v občinskem taj
ništvu v uradnih urah.

OSMICO je odprl Jožko Obad Salež
— 14. Toči belo in črno vino.

PEČ na drva in premog v dobrem
stanju kupim. Telefonirati v opol
danskih urah na tel. štev. 226-265.

PRODAM knjige za I. razred Vzgoji
teljske šole. Telefon 743-784

KUPIM knjige za prvi letnik teh
ničnega trgovskega zavoda Žiga 
Zois, telefon 416-150.

UGODNO prodam gorilnik znamke 
rielo-isothermo domus G4 rabljen 
samo 1? mesecev (na kurilno olje). 
Telefon 213-034, od 19. do 21. ure.

UGODNO prodam praktično kolo za 
špulno navijanje volne in deset, 
primernih špul. Tel. 743-988.

iME
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TR2AŠKA KREDITNA BANKA

S. P. A.
TB9T - ULICA P. FIL5M10 BI-*™!*

25. 9. 1980
Ameriški dolar 850,-
Funt šterling 2033.—
Irski funt šterling 1730.—
švicarski frank 516.—
Francoski frank 202.-
Belgijski frank 28,-
Nemška marka 473,-
Avstrijski šiling 66.50
Kanadski dola- 725.-
Holandski Uorint 432.-
Danska krona 147,—
švedska krona 200,-
Norveška krona 172.-
Drahma 16,-
Mali dinar 27,-
Veliki dinar 27,-

že letos poleti, takrat je deželna 
uprava še enkrat, kot že nekoliko- 
krat prej, priskočila na pomoč s 
posojilom, s katerim je podjetje 
plačalo delavce in nakupilo blago, 
po počitnicah je delo v tovarni ste
klo skoraj normalno, komaj mesec 
dni kasneje pa so . spet težave na 
vidiku.

Kako rešiti podgorsko tovarno iz 
težav? Deželna uprava je priprav
ljena dati skoro milijardo lir, de
vetsto milijonov, za to da se vsaj 
delno reši tovarna iz težav. Manj
ka pa, tako pravijo v pristojnih 
krogih, nadaljnjih devetsto milijo
nov lir, ki jih je sicer težko do
biti.

Nekateri, že lani goriški župan De 
Simone, sedaj pa uradno predsed
nik upravnega sveta podgorske to
varne Nazario Romani, so zaprosili 
upravo Goriškega sklada, da bi da
la ta denar za rešitev tovarne. Go
riški sklad, v katerega se dotekajo 
prelevmani proizvodov proste co
ne, v prvi vrsti bencina, sicer tre
nutno ne razpolaga s tolikšno vso
to, morali bi, če bi hoteli prisko
čiti na pomoč, stornirati že name
njene vsote za druge investicije. 
Vse to bi terjalo precej časa. Isto
časno pa se zdi nemogoče, da bi 
sredstva Goriškega sklada kar ta
ko na lepem dali eni tovarni. To 
ne bi bilo v skladu z ustanovnim 
zakonom sklada. Morda bi bilo moč 
najti kako drugo rešitev, v katero 
bi angažirali kako krajevno upra
vo, n.pr, goriško občino.

O tem so govorili tudi na seji 
upravnega odbora Goriškega skla
da, ki je bila v sredo in na kate
ro so prišli tudi zastopniki enotne 
sindikalne federacije. Kot posne
mamo iz uradnega poročila goriš- 
ke trgovinske zbornice, je prišlo 
do soočanja med sindikalnimi za
stopniki' in upravitelji Goriškega 
sklada o raznih gospodarskih vpra
šanjih na Goriškem in tudi o na
činu izkoriščanja sredstev sklada, 
ki so, kot je običaj v italijanski 
investicijski politiki javnih ustanov, 
preveliko časa na razpolago pred- 
no se dejansko uporabijo. Zastop
niki sindikalne federacije, je reče
no v tiskovnem poročilu, so bili 
mnenja, da ni mogoče sprejeti ta
kih sklepov, ki niso v skladu z u- 
stanovnim zakonom soriškega skla
da, treba pa je najti drugačne o- 
blike investiranja.

O deželni podpori podgorski pre
dilnici bo govor na izredni seji de
želnega odbora, ki bo najbrž v po
nedeljek ali torek. Zastopstvo Go
riškega sklada je zaprosilo tudi za 
pogovor z deželnim odbornikom za 
industrijo.

KPI v poslanski komisiji za obram
bo, in obrambnim ministrom Lago- 
riom. Poslanec je ministra sezna
nil s protesti javnih uprav in na
sprotovanja javnega mnenja zara
di nameravane izgradnje štirih skla
dišč municije. Protestiral je proti

odločitvi ministrskega sveta, ki je 
zavrnil priziv deželnega odbora 
proti izgradnji novih vojaških na
prav.

Poslanec Baracetti je pri obramb
nem ministru vztrajal, da ob bliž
njem srečanju delegacije dežele 
Furlanije - Julijske krajine s parla
mentarci in z obrambnim ministrom 
vlada prekliče svojo odločitev in 
preuči možnost porazdelitve voja
ških objektov; ki so sedaj skoraj 
izključno locirani samo na območju 
Furlanije’, po vsem ozemlju države. 
V tem smislu se je izrekla tudi o- 
brambna komisija poslanske zborni
ce na svoji seji od 10. januarja 
letos.

Minister Lagorio je pokazal pri
pravljenost, da se prilagodi željam 
poslanske zbornice in da posluša za
hteve, ki jih bo delegacija naše de
žele izpostavila v Rimu med svojim 
obiskom prihodnji teden.

V DVORANI KULTURNEGA DOMA

SLAVISTI IZ VSE SLOVENIJE 
ZBORUJEJO V NOVI GORICI

Letošnje zborovanje je posvečeno Jerneju Kopitarju in 
Francetu Bevku - Jutri ekskurzija v Beneško Slovenijo

V polni dvorani Kulturnega doma 
v Novi Gorici se je včeraj zjutraj 
pričelo tridnevno zborovanje članov 
Slovenskega slavističnega društva, 
ki so v mesto ob meji prišli iz vse 
Slovenije, da na lastnem zborova
nju počastijo tudi Jerneja Kopitar 
ja ob 200 letnici rojstva, in Fran
ceta Bevka ob 90-letnici rojstva.

Zborovanje je pričel predsednik 
Slovenskega slavističnega društva 
dr. Janez Rotar, ki je pozdravil 
vse prisotne, med njimi tudi pred
stavnika obeh slovenskih univerz, 
univerz v Trstu in Celovcu ter za
stopnike iz zarnejstva.

Predsednik novogoriške občinske 
•skupščine Jože -šušmelj je voščil 
zborovalcem dobrodošlico in pove
dal, s kakšnim veseljem je France 
Bevk gledal na splošno rast Nove 
Gorice, ki je skušala vsaj deloma 
nadomestiti bogato kulturno tradi
cijo Gorice. Omenil je tudi sodelo
vanje z zamejstvom in zanimanje 
matice za Slovence v zamejstvu.

Podpredsednik Slovenske akademi-
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TISKOVNA KONFERENCA DIREKTORJA SIP

Povpreije lettmsl naročnikov na Goriškem 
za 2,4 odstotka višje od vsedržavne ravni

Z novimi 1.600 naročniki v letošnjem letu uresničujejo predvideni načrt 
Malo poškodb na telefonskih govorilnicah v naši pokrajini

Filološko društvo 
zboruje v (Jradciu

V Gradežu bo v nedeljo 57. letni 
kongres Furlanskega filološkega 
društva. Na dnevnem redu kongre
sa, ki se bo v dopoldanskem času 
odvijal v kongresni palači, so obi
čajna poročila, predstavitev mono
grafije o Gradežu, podelitev na
grad udeležencem natečaja v fur
lanskem jeziku. Popoldne pa so 
na vrsti obisk Barbane in ogled 
starih spomenikov v Gradežu, raz
ne folklorne skupine in zbori prire
dijo popoldne tudi koncert na čast 
kangresistom.

Proti vojaškim objektom 
v raznih krajih Furlanije
V Furlaniji se nadaljuje akcija 

za zmanjšanje bremen vojaških služ
nosti. Prejšnjo soboto se je na iz
redni seji sestal občinski svet v 
San Vitu al Tagliamento, ki je za
čel zbirati podpise pod resolucijo 
proti razširitvi služnosti na nadalj
njih 600 hektarjev, od katerih jih

Telefonska družba SIP izpolnjuje 
zadane si naloge za razširitev in 
posodobitev telefonske mreže ter 
pripravlja načrte, kako čimbolje 
ustreči telefonskim naročnikom in 
vsem tistim, ki želijo priključiti nov 
telefon v stanovanju ali uradu. 
Tako je na tiskovni konferenci re
kel goriškim novinarjem direktor 
goriške podružnice ing. Marino Ta- 
gliapietra.

Zadali so si nalogo, da bodo v le
tošnjem letu zadovoljili 2.500 novih 
telefonskih naročnikov in s tem v 
zvezi tudi pripravili ustrezne nove 
centrale ter ojačili nekatere kable. 
V razdobju med 1. januarjem in 
31. avgustom, torej v dveh tretjinah 
leta, so zadovoljili 1.600 novih na
ročnikov. Vsaj v Gorici je danes 
mogoče dobiti nov ,tete£o»,v mesecu 
dni, nekoliko daljši so časi v o- 
dročnih krajih pokrajine, kjer ne 
razpolagajo z „ zadostnim .številom 
kablov in drugih naprav.

Tako so ob koncu letošnjega av
gusta zabeležili na področju, na 
katerem ima pristojnost goriška di
rekcija SIP (vse občine goriške 
pokrajine z izjemo Gradeža) 33.100 
telefonskih naročnikov, kar pomeni 
24,3 telefonskega naročnika na vsa
kih 100 prebivalcev. To je zelo veli
ko in za 2,4 odstotka višje od po
vprečja v državi. Zgoraj omenjeni 
naročniki imajo pa 48.170 telefon
skih aparatov, kar pomeni, da pri
de na vsako številko en telefonski 
aparat in pol. Po dva ali več apa
ratov imajo seveda v uradih pa 
tudi v številnih stanovanjih. Tudi 
v tem primeru je gostota — 35,3 
aparata na 100 prebivalcev —■ za 
2,9 odstotka višja od vsedržavnega 
povprečja.

Kapacitete bodo še povečali, ko 
bo zgrajena nova telefonska cen
trala za tržiško področje v Villa- 
raspi pripravljajo tudi novo centralo 
za področje Gorica-Jug, ki bo slu
žila tudi potrebam nove obmejne 
postaje, tu pa tam izvajajo razna 
dela za ojačenje službe.

Seveda se ne omejujejo na grad- 
beno-tehnična dela. Ing. Tagliapie- 
tra nam je dejal, da so poskrbeli 
tudi za vzgojo mladih v zvezi s 
telefonsko sldžbo. Stopili so lani v 
stik z nekaterimi šolami, priredili 
na njih predavanja, zatem pa so 
dijaki tudi obiskali telefonsko cen
tralo. Skušali so s tem mlade ♦te
lefonsko vzgojiti*. Ing. Tagliapietra 
je novinarjem dejal, da je na Go
riškem znakov vandalizma v tele
fonskih govorilnicah zelo malo v 
primerjavi s tem, kar se dogaja 
v sosednem Vidmu ali v drugih 
pokrajinah. Pri nas neznanec od
nese iz govorilnice telefonski ime
nik, drugo pa je pokvariti aparate. 
In vse to terja precejšnje stroške 
za popravljanje.

Ravnatelj goriške podružnice Sn5 
nam je tudi povedal, da je mogoče 
zaenkrat uporabljati obe številki, 
staro in novo, v tistih primerih v 
mestu Gorici, kjer so ob izidu le

tošnjega imenika, zamenjali stare 
telefonske številke s samo štirimi 
številkami. Mogoče je še vedno, to 
bo najbrž mogoče še nekaj mesecev, 
uporabljati obp številki. Prav pa 
bi bilo, da bi se ljudje privadili 
novim številkam.

POGAJANJA DOSLEJ BREZ USPEHA

Se vedno nič gotovega 
glede občine in pokrajine
Baje bodo demokristjani zahtevali sklicanje obeh svetov za 4. oktober

MENJALNICA
vseh tujih valut

Ali se bo goriški občinski svet 
sestal že konec prihodnjega tedna, 
to je v soboto, 4. oktobra? O tem 
datumu je bil govor na sestanku 
med zastopniki KD, PSI, PSDI, 
PRI in SSk v sredo zvečer, ko je 
tajnik krščanske demokracije Lon- 
go dejal, da bodo demokristjanski 
svetovalci zahtevali, da sedanji žu
pan De Simone skliče občinski svet. 
Podobno zahtevo so že sprožili ko
munisti, še prej misovci, vendar 
ni v teh dveh primerih zadostnega 
števila svetovalcev, da hi moral žu
pan avtomatično ustreči tej zahtevi 
v roku desetih dni.

Seja v, sredo zvečer je bila kraj

ša od prejšnjih in ni prinesla kon
kretnih rezultatov. Jabolko spora 
so v tem trenutku socialdemokra
ti, ki bi se zadovoljili s samo enim 
zastopnikom v občinskem odboru, 
t.j. s podžupanom, če bi jim drugi 
partnerji priznali, da imajo pravi
co do nekaterih drugih odgovornih 
mest izven uprave. Demokristjani 
pa baje nočejo ustreči tej social
demokratski zahtevi.

Zaradi tega so v sredo sejo odlo 
žili, ponovno so se sestali sinoči. 
Ali bo kaj kruha iž te moke?

Demokristjani nameravajo sklica
ti za isti datum, 4. oktober, tudi 
pokrajinski svet3

Ing. Tagliapietra je novinarjem 
prikazal tudi nov evropski telefon
ski imenik, v katerem so krajevne 
karakteristične številke vseh deve
tih držav Skupnpga evropskega tr
žišča. V tem imeniku najdeš tudi 
vse kombinacije za avtomatsko kli
canje ne samo med temi državami, 
marveč tudi v druge evropske ali 
prekomorske države. Imenik, ki je 
izšel v . teh dneh, je družba SIP 
poslala vsem tistim naročnikom, ki 
imajo stike z inozemstvom, kot npr. 
špediterjem, avtoprevoznikom, tr
govcem itd.

Na tiskovni konferenci so bili pri
sotni tudi najožji sodelavci direkto
rja goriške podružnice SIP, ki so 
novinarje seznanili s strokovnimi 
ali finančnimi aspekti telefonske 
službe.

Izreden ulov 
podmorskega ribiča

Tržiški podmorski ribič Ermanno 
Fonzar je včeraj v Psncahskem 
zalivu ujel večjo ribo, ki je čisto 
neobičajna v našem morju. Gre za 
morskega vola, ki živi predvsem

v južnem Jadranu. Po posvetovanju 
s prijatelji je Fonzar ribo spet 
spustil v morje.

• V Tržiču se je zaključila stavka 
avtobusov, ki je trajala več dni. 
Uslužbenci so dobili obljubljene za
ostanke.

Jutri avtobus iz Gorice 
v Ljubljano na tekmo 
Jugoslavija-Danska

Ob priliki nogometne tekme Jugo
slavija - Danska, ki velja kot kva
lifikacijska za svetovno prvenstvo 
leta 1982 v Španiji in ki bo jutri 
popoldne, priredi Zveza slovenskih 
športnih društev avtobusni izlčt v 
Ljubljano.1 '■ - • ^ ’ >•

Goričani naj se zberejo na Trav
niku jutri <ib 13.30. Avtobus se 
bo ustavil ob 13.40 na Palkišču v 
Dolu, ob 13.50 pa v Jamljah pred 
gostilno Pahor. Tržaški udeleženci 
pa naj se zberejo ob 14.15 pred 
Prosvetnim domom na Opčinah.

ZSŠDI vabi vse udeležence naj 
bodo točni. Tekma se bo pričela 
ob 17. uri (po jugoslovanskem ča
su), povratek domov zvečer je pred
viden za 22. uro. Za vse informa
cije se lahko zainteresirani obrnejo 
danes v pisarno ZSŠDI, Ul. Malta
2. tel. 2644.

GOBARSKA RAZSTAVA NA ZELENJAVNEM TRGU

Veliko zanimanje obiskovalcev 
za 300 vrst razstavljenih gob
Razstavo je pripravilo gobarsko društvo skupaj z občinsko upravo 
Razstavljene gobe od strupenih amanit do užitnih jurčkov

Na pokritem zelenjavnem trgu se 
je v ponedeljek zaključila dvodnev
na razstava gob, ki jo je tudi le
to- priredilo- goriški mikološko dru
štvo v sodelovanju z občinsko upra
vo. Na stojnicah, ki so jih pokrili 
z mahom, da bi ustvarili čimbolj 
♦gozdno* okolje, so razstavili okoli 
300 različnih vrst gob. člani gobar
skega društva so vse primerke na
brali sami, v okolici Gorice, na 
Kalvariji, na Krasu ali v tistem 
raju za gobarje, ki je Trnovska 
planota, za nekatere redkejše go
be, pa so se morali odpraviti dlje.

Ob vsaki vrsti gob je stala tab
lica z uradnim botaničnim nazi
vom tiste zvrsti, zraven jp bil v 
večini primerov še vulgarni naziv, 
pod katerim so bolj znane neka
tere gobe, poleg tega pa je bila 
na tablici označena še ena izred
no pomembna značilnost posamez
nih gob. namreč ta, ali je goba 
užitna, ali neužitna ali celo stru
pena. Zlasti v naših krajin so nam
reč gobe zelo priljubljene in pred
stavljajo za marsikaterega slado
kusca pravo poslastico. Tisti, ki 
so na trgu kupovali gobe so to 
lahko delali brez vsake skrbi, kajti 
na tržnici deluje nadzorna služba, 
ki natančno pregleduje gobe in do
voljuje prodajo samo užitnih gob 
(kvečjemu so skrbi kupcev lahko 
zadevale usodo njihovih denarnic, 
saj jje bilo za kilogram nekaterih 
zvrsti gob treba odšteti tudi do 12 
tisoč lir).

Mnogi se radi odpravljajo sami 
v gozd in tam stikajo za jurčki, 
lisičkami, golobicami in drugimi 
užitnimi gobami. Pri tem pa mar
sikdaj naletijo na strupene gobe, 
ki jih zlasti manj vešči nabiralci 
večkrat zamenjajo za kako užitno. 
Med temi je na primer tudi zelena 
mušnica (lat. amanita phalloides), 
ki je letos v Sloveniji že povzro
čila nekaj smrtnih primerov. Go
barska razstava, na kateri so si 
obiskovalci lahko od blizu ogledali 
vse te zvrsti in primerjali užitne 
gobe z njim podobnimi strupenimi,

je koristna tudi zato, da vsi skupaj 
bolje spoznavamo gobe in njihove 
značilnosti.

Tudi za tiste, ki jih ne navdu
šuje nabiranje gob, pa je bila raz
stava priložnost, da s0 si ogledali 
gobe vseh oblik in vseh barv, od 
rdečih in zelenih, do rumenih in 
vijoličastih. Ta aspekt razstave je 
gotovo najbolj pritegnil številne šo
larje, ki so si v spremstvu učite
ljic prišli ogledat gobe in jih skrb
no prerisovali na svoje zvezke, zra
ven pa zapisovali, katera je dobra 
in katera strupena.

Koncert v vrhovski cerkvi
Ob stoletnici cerkve sv. Mihaela 

na Vrhu in ob praznovanju cerkve
nega patrona bo moški zbor ♦£, 
Grion» iz Tržiča v nedeljo, 28. sep
tembra ob 17. uri priredil koncert 
v vrhovski cerkvi. Na koncert va
bijo vrhovski župljani prijatelje te 
kraške vasice in prijatelje zborov
skega petja.

Nesreča na delu 
v tržiški termoelektrarni
V tržiško bolnišnico so včeraj 

sprejeli na zdravljenje 29-letnega 
Angleža Michaela Nuscha, ki je 
zaposlen na gradbišču tržiške ter
moelektrarne. Padel je z gradbe
nega odra, v bolnišnici bo ostal 
40 dni.

je znanostt U umetnosti dr. Brat ;, 
ko Kreft se je zatem spomnil slavci 
Ijencev, katerima je letošnje■ zbo
rovanje slavistov namenjeno, in ijtl 
sta živela in delala v različnih ofcoff 
liščinah, vendar si prizadevala vsak . 
na svojem področju za osvečanji 
svojega naroda.

Sledila so uvodna poročila Fran 
ca Jakopina. Borisa Paternuja it 
Jožeta Toporišiča o raznih aspektiI 
Kopitarjevega delovan:a, France 
Zadravca in Franceta Bernika pa i 
nekaterih vprašanjih Bevkove lite 
razne ustvarjalnosti.

Srečanje se je nadaljevalo v dvel 
ločenih sekcijah v popoldanskih u 
rah; tokrat so bila na vrsti poro 
čila z raznih področij. Nadaljevali 
se bo danes ves dan s poročili it 
diskusijo. Zvečer bodo zborovalci i 
meli na voljo predstavo Grumovegt 
«Dogodka v mestu Gogi* v prired 
bi Primorskega dramskega gledali 
šča ali koncert v dvorcu Zemono 
Jutri pa gredo' slavisti na ekskurzij 
jo v Beneško Slovenijo,

SLOVENSKO 
stalno 
GLEDALIŠČE 
V TRSTU

razpisuje
ABONMA ZA SEZONO 1980-81

Sezono, ki jo SSG organizira J 
v Goric1 skupaj z ZVEZO SLO- 
VENSKIH KULTURNIH DRU- 1 
ŠTEV in ZVEZO SLOVENSKE 1 
KATOLIŠKE PROSVETE, bomo j 
začeli v Katoliškem domu, na- !j 
daljevaii pa jo bomo v gleda- : 
lišču Verdi, ko bo dvorana na f 
razpolago. Vpisovanje abonen- l| 
tov do 16. oktobra na sedežu " 
ZSKD, Ul. Malta 2, tel. 84-495. 
in na upravi Katoliškega glasa, 
Riva Piazz.utta 18, Tel. 83-177, j 
od 17. do 19. ure. Abonmaji se ' 
vpisujejo tudi na sedežih pro
svetnih društev včlanjenih v 
ZSKD in ZSKP. Dosedanji a 
bonenti lahko obnovijo abonma 
tudi telefonsko do 4. oktobra.

Izleti
Prosvetno društvo «()ton župan 

čič* iz Štandreža priredi v nedeljo 
5. oktobra, avtobusni izlet v Kum 
rovec, Gornjo Stubico, Trakoščan 
Laško in Celje. Vpisujejo do odda 
je razpoložljivih mest Diego Mar 
vin, Marta Zorn in Milovan Lut 
man: .......

Slovensko planinsko društvo Gori«
obvešča udeležence izleta v Dalmaei
jo 27., 28. in 29. septembra, da 
avtobus jutri, 27. septembra 
vozil po sledečem redu' odhod i; 
Gorice, s Travnika, ob 5. uri (la 
galni čas) iz Pevme ob 5.05, ijf 
Štandreža ob 5.10 in iz Sovoden 
ob 5.15. Priporoča se točnost.

Prireditve
Nu pobudo Kluba za umetnosln« 

kotalkanje iz Nove Gorice bo na ko 
talkališču v Novi Gorici v nedeljo 
28. septembra, ob 18. uri (po jugo 
slovanskem času), kotalkarska re 
vija, na kateri nastopajo člani pro 
svetno - športnega društva ♦Vipava; 
s Peči in novogoriški kotalkarji.

V priredbi prosvetnega društvi 
♦Skala* v Gabrjah bo na društve 
nem sedežu na trgu v Gabrjal 
jutri, 27. septembra, ob 20. ur 
tekmovanje v briškoli z bogatim 
nagradami.

Razstave
V galerij; II Torehio bo jutri zv 

čer ob 18.30 otvoritev razstave h 
vaškega naivca Osleca Pirac, 
Razstava bo odprta do 10. oktobr:

Kino

(j urica
VERDI 17.30-22.00 d cavalieri dal 

le lunghe ombre*. D. Carradine ir 
J. Keach. Barvni film.

CORSO 17.30-22.00 ♦Lhmpero col 
pisce ,>ncora». M. Hamill in C 
Viser. Barvni film.

VITTORLA 17.00-22.00 dl piccolt 
grande uomo*. D. Hoffman. Barv 
ni film.

i'

'Iršič
EXCELSIOR 18.00-22.00 ♦La sp« 

nella roccia*.
PRINCIPE 18.00-22.00 d due su| 

piedi qua-,i piatti*.

Mava (Zorica 
iu okolica

Razna obvestila
Slovensko deželno gospodarsko 

združenje, pokrajinski odbor - Gori
ca sporoča da so na uradu SDGZ 
na razpolago vabila za gospodarski 
praznik, ki bo jutri, 27. t.m., v 
domu Andreja Budala v Štandrežu.

Slovensko planinsko društvo Gorica 
obvešča, da bodo v petek, 3. okt., 
pričeli z rekreacijsko telovadbo za 
odrasle v telovadnici kulturno ■ 
športnega središča .

SOČA 18.06-22.00 ♦Inšpektor v i 
ciji*. Ameriški film.

SVOBODA 18.00-20.00 ♦Most na ’ 
ki Kwai». Ameriški film.

DESKLE 19.30 ♦Ljubezenska zgoc 
na ledu*. Ameriški film.

DEŽURNA 'EKARNA V GOR!
Danes ves dan in ponoči je v 

rici dežurna lekarna Tavasani, 1 
zo Italija 10, tel. 25-76

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČ
Danes ves dan in ponoči je > ' 

žiču dežurna lekarna S. Nicoto, ’ 
l. maggio, tel. 73 328.

Prispevki
Avtoprevozno podjetje ♦La G 

ziana s.r.l.* je prispevalo 100.00C 
za sekcijo krvodajalcev iz S< 
denj kot zahvalo za pomoč, ki 
je nudila svojemu uslužbencu A 
janu Burgherju iz Trsta.
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FESTIVALSKI ABONMA 
KOMORNIH KONCERTOV
Ljubljanski Festival je komajda 

zaključil svoje 2B. mednarodne po
letne kulturne prireditve, pa že 
vabi ljubitelje komornega muzici
ranja v svoj festivalski abonma 
komornih koncertov. Lani so bili 
le-ti v veliki in mali dvorani Slo
venske filharmonije, letos pa v 
prenovljeni Viteški dvorani Pleč
nikovih Križank. Zamenjava pro
stora za poslušalce ni najboljše, 
saj vemo. kako primerna je stara 
filharmonična dvorana za komor- 
ie koncerte, medtem ko je Vite
ška dvorana precej manjša. A ta 
je last Festivala in zanjo orga- 
lizatorju koncertov ni potrebno 
dače vati oziroma najemati dvo
rane. To pa se pri skupnih stro- 
ikih koncertov nožna.

Po številu koncertov bo naj- 
»ogatejši oktober, saj bo med 
ikupaj osmimi koncerti v vsej 
;ezoni predstavil kar tri. Uvod 
/ sezono bo začrtal nastop zna- 
nenitega slovenskega skladatelja, 
rombonista in pedagoga Vinka 
Globokarja, ki sicer živi in de- 
uje — v zadnjem času kot svo- 
>odni umetnik, prej pa v IRCAM, 
’ Parizu. Vinko Globokar prihaja 
»onovno v Ljubljano po več letih, 
;aj ga do letos niso vabili, čeprav 
e bil v začetku sedemdesetih let 
eden gost v Slovenski filharmo
nik Menda se je zdela mnogim 
ljcgova glasba preveč- moderna, 
ta so ga drugi raje vabili v Za- 
;reb, Beograd, predvsem pa po 
obodni Evropi (več let je bil 
irofesor v Kiilnu), medtem ko so 
:a v Ljubljani odrinjali. Mnogi 
nu tu še danes odrekajo kvali- 
eto resnega ustvarjalca in po- 
istvarjalca. Globokar bo v Kri- 
ankah izvedel solistični recital 
wd naslovom «Postal sem trobi- 
o» s šestimi skladbami štirih 
kladateljev.

V oktobru bo nastopil še an- 
ambel «Musica antiqua Kdln*. 
•aročna sestava petih glasbenikov

izvirnimi glasbili. To je mlada 
kupina. ki se je od leta 1973

lovenski glasbenik Vinko Globokar
, aglo povzpela v vrh komornega 
muziciranja. s poudarkom na av- 

utični interpretaciji del starejših 
lojstrov. Zagrebška pianistka Pa- 

, ica Gvozdič bo tretji gost v Vi
nški dvorani. Kritiki jo uvrščajo 
led vrhunske jugoslovanske pia- 
iste. saj je že leta 1961 zmagala 
a mednarodnem tekmovanju v 
liinchnu in leta 1962 v Parizu, 
lastopala je že z vrsto velikih 
vetovnih dirigentov ter gostovala 
torej po vseh evropskih glasbe- 
ih središčih in po vsej Jugo- 
lavi.ii.
V novembru bosta nastopila go
si iz Prage: violinist Bohuslav 
Iatoušek in pianist Petr Adamec. 
den vodilnih češkoslovaških vio- 
nistov je že od otroštva dobival 
tevilne nagrade na domačih tek- 
lovanjih ter zmagal na medna- 
odnih tekmovanjih leta 197(1 v 
ionu in leta 1972 v Pragi. Eno 
■to je bil prvi solist Yomiuru 
hppon simfoničnega orkestra. 
Ponovnega srečanja z manj 

•lanim, a izvrstnim, sovjetskim 
ianistom Aleksandrom Toradze 
;m. ki je lani prvič gostoval pri

nas v okviru dnevov gruzinske 
kulture v Ljubljani, se že zdaj 
vesele ljubitelji pianistične igre. 
Glasbena kritika je njegov nastop 
ocenila kot izjemno glasbeno do
živetje, ob njegovem igranju pa 
postavila vprašanje, kje so meje 
pianistične zmogljivosti.

Zadnji trije koncerti bodo z do
mačimi glasbeniki: vse bolj uve
ljavljajoči se Slovenski kvintet 
trobil — lani je prejel pomembno 
priznanje na pariškem tekmova
nju Mauricea Andreja — bo na
stopil v februarju, Komorni zbor 
RTV Ljubljana z dirigentom Jo
žetom Fiirstom v marcu, aprila 
pa bo zaključil abonmajski ciklus 
priljubljeni slovenski pianist Aci 
Bertoncelj z recitalom del Bacha, 
Beethovna, Matičiča in Ravela.

MARIJAN ZLOBEC

V nedeljo je bil v Podlonjerju v organizaciji KD Union in PD S. Škamperle drugi Praznik mandrjarjev 
z bogatim sporedom, na katerem je bilo tudi tekmovanje v pripravi najboljše jote. Na sliki zmago

valka in člani žirije
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Zenska in njena stvarnost
PO ANKETNIH PODATKIH ITALIJANKE NISO 

LE «ANGELI VARUHI DOMAČEGA OGNJIŠČA»
Razvrstitev po «predalčkih» med ženske s staro miselnostjo ter ženske, ki 
spadajo med več ali manj emancipirane-Je moški zares ostal pri starem?

Planet Venera se premika in 
spreminja. Vendar kako in s kakš
no hitrostjo? Druga polovica ne
besnega svoda vedno bolj žari: 
je ta svetloba že avtonomna ali 
še vedno odseva sij drugega o- 
sončja?

Seveda se ne pogovarjamo o a- 
stronomiji, temveč o «ženskem 
svetu, tisti dobri polovi.i svetov
nega prebivalstva, ki ji zadnje 
čase namenjajo nekaj več pozor
nosti kot prej.

Fenomen ženska je tako doživel 
razne obdelave z več vidikov, ta
ko da ni mogel izostati družbeno- 
statistični pregled o podobi so
dobne ženske.

V Italiji sta tovrstno raziskavo 
opravila kar dva inštituta, bolj 
znana Denoskopea in nekoliko 
manj znana Makno, ki sta svoje 
zasledke tudi objavila.

Čeprav njunih analiz — ker je 
pač naš pregled nepopoln1 —1 nč' 
moremo točno primerjati, pa lah
ko potegnemo — seveda na osno
vi njunih podatkov — nekaj skup
nih zaključkov.

Bistvena je pravzaprav ugoto
vitev, da se današnje ženske v 
Italiji ne morejo enotno oprede
liti in da je potrebnih več »pre
dalčkov*. Tako naj bi splošna sli
ka »tipične italijanske ženske*, za 
katero se svet začne in konča 
pri družini, kateri posveča vso 
svojo skrb in energijo, dokončno 
zašla.

Vendar pa ni čisto tako, kajti 
kategorija »angela varuha doma
čega ognjišča* je še vedno šte
vilčno precej močno zastopana: . 
Demoskopea vključuje vanjo pri
bližno 27 odst. vseh žensk, Makno 
pa 4 odst. manj, torej 23 odst.

Takih «kraljic doma* naj bi bi
lo v Italiji približno 5 milijonov, 
vse so seveda po poklicu, toč
neje po poslanstvu, gospodinjo, 
vse v duhu preteklosti opravlja
jo «naravno vlogo ženske*, ki se 
odvija samo v domačem okolju.

Večji številčni razmah pa sta 
statistična inštituta zabeležili pri 
drugi skupini, v katero sta poraz
delila italijanske ženske: v kate
gorijo »sodobnih potrošnic*. ozi
roma »sanjskih žensk*, n-: bi po 
izračunih Demoskopee sodilo 20 
odst. žensk, po rezultatih Makno 
pa celo 30 odst.

Tudi v to skupino spadajo pre
težno gospodinje, vendar mlajše 
— vsekakor so za raziskavo pri
šle v poštev vse ženske nad 15. 
letom starosti — in take, ki so 
se odmaknile od nekdanjega na
čina življenja, ki je potekalo v 
manjših skupnostih, a zato v ve

liko večji medsebojni povezanosti 
in tudi z vsestranskim poznava
njem kot v današnji potrošniški 
družbi. Kajti te so nedvomno hče
re sodobne družbe: zelo dobro po
znajo vse, kar sodobna tehnolo
gija proizvaja, na tekočem so z 
modo in s cenami, pa tudi s pro
blemi sodobnega sveta. Vendar 
odgovorov na pereča vprašanja 
ne najdejo ali pa ne iščejo do
volj vestno, kajti rade se zasa
njajo in s tem prebrodijo težave, 
pred katerimi sicer drugače ne 
zapirajo' oči. Za spopad pa ni
majo dovolj moči ali pa volje in 
tako, nekako notranje nepoteše- 
ne, vendar potolažene z raznimi 
dobrinami, se prebijajo skozi »sol
zno dolino*.

Pri opredelitvi ostalih, ki naj 
bi v veliko večji meri bile. to, 
kar si raziskovalci zamišljajo pod 
oznako sodobna "ženska, pa gre
sta mstittita' nekoliko vsak sebi.

Najprej poglejmo Demoskopeo: 
med tiste, ki se »upirajo tradi
ciji*, je uvrstila 40 odst vseh ita
lijanskih žensk. Ločila pa jih je 
v dve podskupini in sicer med 
»zmedene* in med «emanciDirane».

Prve naj bi ustaljenim nava
dam in zakonom sicer nasproto
vale, vendar brez pravih alterna
tivnih predlogov, medtem ko je 
predstava in tudi nastop »eman- 
cipirank* veliko jasnejši in od
ločnejši. V obe podskupini pa naj 
bi sodile ženske vseh starosti, 
razen mogoče zgornje meje, raz
nih poklicev, in tudi različne iz
obrazbe.

V zadnjih 13 odst. pa je Demo
skopea uvrstila pristašinje femi
nističnega gesla «jaz pripadam 
sebi*, kot zagovornice najradikal
nejših zahtev, kar pa še ne po
meni, da so le-te diamantna ko
nica boja za žensko emancipira- 
nost in osvoboditev.

Razpored inštituta Makno je ne
koliko drugačen, verjetno pregled
nejši in natančnejši. Tretja »raz
predelnica* raziskave Makno ob
sega «ženske stahanovistke*. Teh 
je 18 odst. celotnega ženskega pre
bivalstva, ki so ga ocenili za pri 
bližno 22 milijonov oseb, njihova 
glavna značilnost pa je, da z več
jim ali manjšim uspehom skuša
jo usklajevati »naravno poslan
stvo* z zaposlitvijo izven doma.

Gre sicer predvsem za ženske, 
ki so se zaposlile zaradi preniz
kih družinskih dohodkov in je 
zato od vrste službe pomembnej
ša plača. Zato jih delo ne le ne 
zadovoljuje, ampak jih izredno o- 
bremenjuje, kajti predvsem sku
šajo biti popolne gospodinje. Te

ženske dejansko nimajo umika, 
ker se neprestano naprezajo: po
leg dela pa so se nadnje zgrnila 
vsa protislovja današnje dražbe, 
kajti v današnjo stvarnost .je to
vrstna ženska globoko zakoreni
njena, čeprav se ji ne zna upre
ti, pravzaprav ne zna zadovolji
vo živeti.

Najmanj — približno 9 odst. — 
pa naj bi bilo v Italiji »veselja
ških* žensk ali »deklet za disko
teko*. V to kategorijo sodijo se
veda mlajše ženske, skoraj iz
ključno dekleta, ki jim je prva 
in včasih tudi zadnja zapoved za
bava, toka seveda, ki jo zapove
duje trenutna moda. Na videz so 
tako to najmodernejše ženske, 
vendar pa je ta njihova pripad
nost sodobnosti predvsem, če že 
ne izključno, površinska. Kajti pri
padnice te kategorije se z leti 
navadno preselijo med »angelc 
varahe*, kjer živijo prav tako ne
kritično kot prej.

Tako pridemo- do zadnje petine 
žensk, ki naj bi v tem zelo za
pletenem sodobnem času, našla 
nekakšno osebno ravnotežje in 
lastno podobo. Ta kategorija ne 
pozna točno začrtanih mej, kajti 
vanjo se je treba prebiti, brez 
osebne volje pač ne gre. Trenut
no zaobjema ženske vseh staro

sti, manj je edino predstavnic 
najstarejše generacije, pretežno 
zaposlene ženske in take, ki se 
tudi družbeno udejstvujejo. Ven
dar je njihova največja odlika 
ta, da skušajo nenehno rasti in 
v to kvalitetno presnavljanje 
vključujejo tudi lastno okolico. 
Svet namreč, in zato ne samo 
planet Venera, se stolno vrti.

Zato pa je «moško ozvezdje* — 
upam, da sc astrologi ob teh pri
spodobah ne bodo zgražali — pre
cej negibno. Tudi ta ugotovitev 
ima pečat znanosti, kajti je na
ravna posledica objavljenih raz
iskav. Iz te negibnosti pa ni »mo
škega silaka* premaknil »veletok 
ženska*: še manj, vse kaže, da 
ni niti opazno zgladil njegove 
površine.

Naj bo ženska angel varali ali 
glasnica novega ravnovesja med 
kulturno zapuščino in zahtevami 
ivovega časa, moški je osto' pri 
starem. Zanj je ženska — to so 
še vedno ugotovitve Demoskopee 
— v bistvu neraziskan planet, ki 
njemu že stoletja kaže isto, zanj 
precej sprejemljivo podobo. Na 
drago stran planeta, v neznani 
svet, pa ga zaenkrat še ne vle
če ali pa ga je mogoče nekoliko 
strah.

(bp)

KO PREPROSTO DREVO POSTANE ZANIMIVOST

Znamenita solčavska tisa 
je najstarejša v Sloveniji
Računi pravijo, da j« stara okoli 1250 let - Najdebelejša tisa pa je tisa na 
dvorišču družine Jurša v Logu na Štajerskem - Tudi v Stranah je lepa tisa
Med številne prirodne zanimivo

sti in krajinske spomenike, s ka
terimi se ponaša Slovenija in so 
vse pogostejši predmet turisto
vega zanimanja, sodijo prav go
tovo tudi drevesa častitljive sta
rosti in izjemnih dimenzij.

Dipl. ing. gozdarstva Franjo 
Jurhar je ljubeznivo posredoval 
vrsto zanimivih podatkov o sta
rih drevesnih velikanih, o zeleni 
dediščini naših prednikov, ki so 
jih skozi stoletja skrbno varovali 
in ohranili vse do današnjih dni.

Tisa — njeno latinsko ime je 
taxus baccata, je v Sloveniji, red
ko gozdno drevo in kot ugotav
ljajo strokovnjaki, tisa povsod po 
Evropi pa tudi v Sloveniji posto
poma izginja, zato je v mnogih 
deželah zakonsko zaščitena. V Slo
veniji jo varuje Odlok o zavaro
vanju redkih ali ogroženih rast
linskih vrst, ki pravi, da je rast
line zavarovanih vrst prepovedano 
uničevati (trgati, ruvati, izkopa
vati, obsekavati, sekati), prena
šati z naravnih rastišč, prodaja
ti ali odnašati v tujino (Uradni 
list SRS štev. 15/1976).

Da je bila tisa v Sloveniji nek
daj bolj razširjeno drevo, priča
jo številna krajevna imena kot 
na primer: Tisov vrh, Tisovec, 
Tisovi n a in podobno.

Tiso najdemo zelo pogosto tu
di izven gozda, po pašnikih, trav
nikih, v naseljih, po vrtovih, v 
parkih, ob samotnih kmetijah in 
ob cerkvah, kjer so jo naši dav
ni predniki zasadili in varovali 
kot spominsko in sveto drevo.

Tisa je zelo trdoživo in vital
no drevo, uspešno se upira streli, 
požarom in poškodbam, saj pre- 
nekatere stare tise, čeprav že 
močno poškodovane, odganjajo ob 
deblu ali iz panjev nove vršiče.

Najstare.jša tisa in sploh naj
starejše živo drevo na Sloven
skem je SOLČAVSKA TISA nad 
Solčavo v Gornji Savinjski doli
ni. Njena starost je ocenjena na 
1250 let. Do tise, ki raste na Hri
bu na nadmorski višini 850 m, 
je iz središča Solčave markirana 
steza, označena z napisi. Drevo 
je ženskega spola, raste na ozkem 
hrbtu sprdnjetriadnih skladov, tla 
so precej pusta in izprana zara
di česar ima zelo počasno rast. 
V prsni višini ima obseg debla 
tri metre in 18 cm. v premeru 
meri 1.02 m, visoka p je 10 me
trov Drevo je še vedno zelo vital
no in tudi semeni, rdeče jagode 
so vidne na koncu vejic.

Solčavska tisa je posebna kra
jevna znamenitost, ki. si jo pri
hajajo ogledovat turisti in šolar
ji od blizu in daleč. Na gozdni 
jasi, le nekaj korakov od tise, 
so Solčavci postavili mizo in klop
co, ob samem tisinem deblu pa 
so namestili kovinsko skrinjico z 
beležnico in žigom.

Najdebclejša tisa v Sloveniji

Piero Frausin v galeriji Tribbio
Po poldrugem letu se je tržaški 

slikar Piero Frausin, ki je sicer 
rojen v Miljah, a živi v Trstu, 
ponovno predstavil tržaškemu ob
činstvu. V središčni galeriji «11 
Tribbio» je v soboto zvečer od
prl osebno razstavo, na kateri je 
dc.1 na ogled poldrugi ducat svo
jih najnovejših del, skoraj izključ
no olj. Frausin se tokrat pred
stavlja nekako izpopolnjen ali ce
lo prenovljen v nekakšnem ne- 
orealizmu, kot sam ocenjuje svoj 
slog, v katerem določenejše po
teze, po večini obrazi ali roke iz
stopajo iz nekako zabrisane mase, 
iz zameglenega okolja ali ozadja, 
ki pa je zelo dobro izdelano. Ta
ko vidimo na primer v velikem 
olju z naslovom »V plesnem ko
raku* le nekaj glav oziroma obra
zov in nekaj rok in nog, ostalo 
pa je bolj meglena ali zameglena 
masa. Podobno je z oljem »Vsta
jenje*, ki pa nima nikakršne zve
ze s podobnim biblijskim moti
vom, kajti iz tega »Vstajenja* se 
vidi le en izrazit človeški lik. v

ostalem pa so druge podobe pre
cej zameglene ali se kažejo le v 
konturah, obrisih.

Čudovito je Frausinovo olje z 
naslovom tUročnik kobilic*, kjer 
so kobilice lepo nakazane in je 
človekov obraz le v konturah, iz 
vsega tega pa tako rekoč blešči 
dvoje oči. Na svojevrsten rekli bi 
fin način je zajedljivo umetnikovo 
olje z naslovom «Madonnaro». v 
katerem slikar na lep, vendar je 
dek način smeši našo družbo, ki 
rojeva ali prenaša in celo na
grajuje «vmetnike», ki na mest
nih pločnikih, na asfaltu za ne
kaj drobiža preslikavajo velika 
dela velikih mojstrov, poustva
rjajo pač mojstrovine, ki jih bo 
prvi naliv spral, človekovo spre

menljivost lepo prikaže v olju z 
naslovom «Transformist», v kate
rem eden in isti obraz upodobi v 
osmih inačicah, tako da je isti 
človek osemkrat enak in prav 
tolikokrat različen. V tem vsaj 
od daleč spominja na neke Leo- 
nardove študije, na katere nas

spominja tudi njegova naslednja 
slika in sicer njegovi ^Kritiki*. 
Sedem obrazov sedmerih ljudi je 
umetnik nanizal drugega ob dru
gem in sicer tako, kot bi sedem 
ljudi stalo pred nekim slikarskim 
stojalom in opazovalo ter ocenje
valo ali celo kritiziralo neko sli
karsko delo, ki ga gledalec ne 
vidi.

Tako bi lahko nadaljevali svoj 
sprehod po Frausinovi razstavi 
vse do njegovega «Vrača», ki iz 
zameglenega ozadja zdravi bolj 
opaznega, bolj vidnega pacienta. 
V sliki z naslovom «So že med 
nami?*, pa skuša Frausin pro
dreti na področje fantastike, ki 
pa je zelo «prizemna», kajti ob 
motornem kolesu stoji več člove
ških likov, katerih nekdo ima ku
rje noge ali bolje noge kake pti
ce roparice.

V galeriji «11 Tribbio» na Piazza 
Vecchia v Trstu je torej te dni 
zanimiva razstava, ki je vzbudila 
zanimanje že ob samem odprtju. 
Trajala bo do 3. oktobra. Fre

iUŠAN ŽELJEZNOV V.

VVJALI SO
MED VOJNO

PO PRIMORSKI2.
Kreisleiter NSDAP Franz Hradetzky

' SS-Obersturmfuhrer dr. Pirich je bil dodeljen kot glav- 
redaktor pri Deutsche Adriazeitung. Za ta časopis so 

•ihajala politična navodila od Gauleiter.ja, strokovna pa 
> Reichspressamta v Berlinu. Dalje so bili dodeljeni za- 
žbi SS-Untersturmfiihrer Henke s štirimi podoficirji in 
lim rišarjem za izdelovanje Illustrierte Adriazeitung.

Od jeseni 1944 je bil poslan h generalu Kiiblerju 
■ S-Uhtersturmfuhrer Just (podporočnik letalstva).

1 Jaz sem sam bil dodeljen propagandnemu uradu dr. 
ippterja (istočasno Gaupropagandaleiter za Koroško) z 
ilogo, razdeljevati propagandni material dr. Lapperja.

Uradu SS-Grauppenfuhrerja Globocniga so bili doda
tni za osebno službo pri Gruppenfuhrerju SS-Unter- 
harffiihrer Jankovski. SS-Unterscharffiihrer Schielf pri 
tdio-oddelku, SS-Oberscharffuhrer dr. Schneider-Bosgard 

izvrševanje borbene propagande v sodelovanju zle 
auptsturmfuhrerjem dr. Patigom.

I
it" '

p

Moja naloga je bila sestaviti vsak mesec poročilo o 
političnem položaju v operativni coni, posebno glede na 
razvoj neofašizma in sicer za komanderja standarte.

V primeru invazije Angloameričanov na Jadranu naj 
bi z vso komando, ki bi v tem slučaju bila poklicana 
od drugih uradov; začel delovanje za vojno poročanje na 
novi južni fronti med Trstom in Verono. Zato je bil kot 
moj sedež, že izbran kraj Fontana Buona, deset kilome
trov severno od Udin (Vidma), ki sem ga moral pripraviti.

Preiskovalec: V čem je bil smisel vašega propagand
nega dela?

Hradetzky: Smisel mojega propagandnega dela je bil 
ta, da sem propagandni material dr. Lapperja o ukrepih 
Oberste Kommissarja v operativni coni pripravljal za pre
bivalstvo. Prav tako s propagando, ki jo je zapovedal 
SS-Gruppenfuhrer Globocnig preko dr. Schneider-Bosgarda.

Preiskovalec: Proti komu je bila propaganda usmer
jena?

Hradetzky: Propaganda Oberste Kommissarja je bila 
v glavnem usmerjena proti politično nasprotnim skupi
nam. Propaganda Gruppenfuhrerja pa se je usmerila 
proti ukrepofn borbenih enot jugoslovanske osvobodilne 
vojske in proti njeni propagandi.

Preiskovalec: Je vaša »komanda Adria* izvedla tudi 
kakšne politične akcije?

Hr»detzky: Komanda Adria je izvedla eno politično 
akcijo v Trstu. To je bila tako imenovana formacija sku
pine «B».

Preiskovalec: Kako je prišlo do formiranja skupine «B»?
Hradetzky: Zaradi kritičnega položaja na frontah spo

mladi 1944. leta sem se odločil ustanoviti skupino, ki bo

in bržčas tudi v Jugoslaviji je zna
menita JURŠEVA TISA. Drevo 
raste na dvorišču ob hiši Marije 
Jurša v Logu štev. 1 blizu Bi
strice pri Rušah, ob cesti, ki pe
lje navzgor k Domu na Pečkah 
pod Pohorjem. V obsegu meri 
4,35 m, v premeru pa 1,39 m, vi
soka je 15,50 m. Jurševa tisa so
di kot naravni spomenik in kra
jevna znamenitost v sam vrh na
ravne dediščine Slovenije.

V vasici Strane pod Nanosom, 
v najvišji in daleč naokoli naj
bolj vidni podnanoški vasici, ra
ste ob cerkvici sv. Križa 500 let 
stara tisa, ki meri v višino 12 
m, ima obseg 3,85 m in premer 
1,22 m. Do vasi Strane pride
mo po cesti, ki se odcepi od 
glavne ceste Razdrto - Postojna 
pri treh hišah in ob planinski 
transverzali, ki povezuje Nanos 
s Predjamo. Vas je znana tudi 
po obilju pitne vode, ki privre 
na dan kar v osmih izvirih, tri 
izmed njih izkorišča postonjski 
vodovod.

Makekova tisa na Jezerskem, 
raste na nadmorski višini okoli 
1.099 m, ob «marofu» gorske kme
tije po domače Makek na Zgor
njem Jezerskem štev. 77. Obseg 
debla meri 3.34 m, premer je 
1.07 in je stara 550 let. Drevo 
stoji na dvignjenem razglednem 
platoju, v preteklosti jo je več
krat poškodovala strela zato ima 
vrh nekoliko izmaličen. Vsi Je
zerjani še zlasti pa gospodar Ma- 
kekovine so ponosni na svojo ti
so sredi sestojev macesna, saj 
daje visokogorski pokrajini po
sebno privlačnost. Makekovo ti
so poznajo vsi tisti planinci in 
turisti, ki se namenijo k Češki 
koči in na Ledine.

Tisa je še vedno sorazmerno 
močno razširjena na severovzhod
nem delu Pohorja, najbolj okoli 
Šlovrenca, tako v krajih Pušča
va, Rdeči breg, Kumen, Recenjak, 
Činžat in Ruta. Pohorske tise so 
okras kmečkih domov in prene- 
katere imajo tudi do trimetrski 
obseg.

meni kot komandantu dala potrebne informacije o na
sprotniku in bom tako pravočasno informiran o ukrepih 
in 'načrtih nasprotnika, da se bom lahko pravočasno 
umaknil iz Trsta. Poročila te skupine naj bi se tudi u- 
porabljala kot dopolnilo za informacijska poročila mojo 
mu komanderju. Prav ob tistem času je prišel od Stan- 
darte i? Berlina Begovič. Znal je slovensko, srbohrvatsko, 
italijansko in nemško in smo njega zaradi tega uporab
ljali za vzpostavitev zveze z Osvobodilno fronto. Bogo
vič je bil zvezni člen med delovnim taboriščem v Nemčiji 
in delovnim uradom in je kot tak urejeval delovne raz
mere inozemskih delavcev, istočasno pa je gestapu iz
ročal poročila o razmerah v taborišču. Iz tega delovne
ga urada je prišel k Standarti Kurt Eggers in od tam 
so ga poslali meni.

Naloga Begoviča je bila vzpostaviti zvezo % Osvobo
dilno fronto in na podlagi teh stikov priti do podatkov, 
ki bi jih potem jaz in pa Gruppenfuhrer Globocnig iz
koristila in sicer njegov I c (I c je oficir za spoznava
nje nasprotnika). Ta skupina je imela še druge naloge, 
ki pa jih je dobila od I c.

Preiskovalec: Kdo je bil poučen o delovanju te skupine?
Hradetzky: O delovanju te skupine so bili poučeni 

Rainer, Globocnig in Gunther. Gunther je bil BdS v Trstu.
Preiskovalec: Kako je prišlo do ustanovitve privatne

ga igralnega kluba v Trstu in kdo je to izvedel?
Hradetzky: Igralni klub je ustanovil SS-Sturmbann- 

fiihrer VVelbing kot državni komisar za pobijanje črne bor
ze v operativni coni, da bi prišel v zvezo s črnoborzijanci. 
O tem je Gauleiter vedel. Gauleiter je sam s pomočjo te u- 
stanove dal skleniti večje nakupe za potrebe gradnje utrdb.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

13.00 Poletni maraton 
13.25 Vremenska slika
13.30 DNEVNIK

Danes v parlamentu
17.00 Sam in Sally 

Weekend v Deauvillu —
5. epizoda

17.55 Chapi in Chapo, risanka
18.00 Mazinga «Z»:

Na Fujijevem snegu,
TV film

18 35 Pubertetna doba 
18.50 Luna v vodnjaku
19.20 La frontiera del drago — 

11. epizoda
19.45 Almanah in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK 
20.40 Ping jxmg

Razprave o aktualnih dogod
kih in problemih

21.30 Oh. kako lepa vojna, film 
Igrajo: Dirk Bogarde, Phyl- 
lis Calvcnt, Laurence Oli- 
vier, Vanessa in Michael 
Rcdgrave.
DNEVNIK, Danes v parla
mentu in Vremenska slika
Drugi kanal

13.00 DNEVNIK 2 - Ob 13. uri
13.30 Med šplo in zaposlitvijo
17.00 (Di nuovo) Tante scuse, 

glasbeno - govorni program
18.05 Zum, beli delfin — risanka
18.30 Iz parlamenta 

DNEVNIK 2 - Večerne 
športne vesti

18.50 Harold L)oyd show —
23. epizoda

19.15 Astro Robot — Kontakt ipsi- 
lon — risani film

19.45 DNEVNIK 2 — Odprti studio 
20.40 Ženska v belem —

3. del TV nadalj.
21.45 Italijani tako:

Tomm.lso Fiore
22.55 Jeans koncert:

Jop Jackson
Ob koncu DNEVNIK 2 — 
Zadnie vesti 
Tret'«, knnal

19 00 DNEVNIK 3
19.30 in 20.35 Gianni in Pinotto 
19.35 Danes zvečer je Venditti
20.05 Šolska vzgoja

20.40 Trilogija Ludrova: 
komedije
Ludro in njegov veliki dan 
Ludrova poroka 
Ludrova starost 
Ob koncu DNEVNIK 3
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

9.45 15.55 TV v šoli:
Prometna vzgoja. Živi orga 
nizmi na človeškem telesu, 
Shranjevanje živil. Anglešči
na, Zgodovina, Zgodba. . .

18.15 Poročila
18.20 Leti. leti pikapolonica, 

lutkovna nadalj.
18.45 Družina Smola
19.00 Telestart 80,

zabavno glasbena oddaj«
19.30 Obzornik
19.40 Življenje na mehkem dnu
20.10 Risanka 
20.26 Zrno do zrna
20.30 TV DNEVNIK
21.00 Zabavno glasbena oddaja
23.00 Blakovih sedem, 

serijski film
22.55 V znamenju
23.10 Nočni kino: Paulina 1880 

n Koper
17.30 Narodna glasba: Tahiti
18.00 Ponovitev filma 
19.40 Stičišče
20.00 Dve minuti in risanke
20.10 Aktualna tema
30.30 Zadnie notovanje, film
22.00 TV DNEVNIK
22.15 Reklama oddaja
22.30 Gospa sodnica, TV film 

Gospod Blois
23.30 Baletni koraki

Zaqreb
18 45 Iz našega zornega kota
19.15 Koraki, mladinska oddaja
19.45 Muppet show
20.30 TV DNEVNIK
21.00 Zabavno glasbena odejaja 
22 09 Serijski film
23.05 Ob 80-le‘nici Mihe Marinka, 

dok. oddaja
ŠVICA

'19.00 Program za mladino
20.05 Naše republike
20 35 Nasilen tip - TV film
21.45 Dokumentarec
23.00 «La missione di Peter King*

TRST A
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 14.00, 

17.00, 19.00 Poročila: 7.20 Dobro 
jutro po naše: 8.1o Jutranji al
manah; 9.00 Otroški kotiček; 9.20 
Utrinki iz operet; 10.10 Radijski 
koncert: Operni biseri; 11.00 Jug. 
lahka glasba; 11.40 Folklorni od
mevi; 12.00 Na goriškem valu:
12.30 Melodije: 13.20 Zborovska 
glasba: 13.40 Instrumentalni soli
sti: 14.10 Radi smo jih poslušali;
14.30 Janez Jalen: «Ovčar Marko* 
- 5. del; 15.00 Glasbeni popoldan;
16.00 Goriške podobe; 16 50 Deset 
minut s flavtistom Herbyjem Man
nom; 17.10 Klasični album; 18.00 
Kulturni dogodki; 18.30 Slovenski 
priimki v Furlaniji in na Gori
škem; 18.35 Priljubljeni motivi.

KOPER
(Italijanski program)

8.30, 9.30, 10.30. 11.30, 12.30,
13.30, 14.30. 15.30, 16.30, 17.30,
18.30, 19.30, 20.30 Poročila; 8.00 
Glasba za dobro jutro; 8.20 Ho
roskop; 9.15 Poje skupina Boome- 
rang; 10.00 Z nami je. . .; 10.15 
Edig Galletti; 10.40 Mozaik; 11.03 
Plošče; 11.32 Kirn, svet mladih;
12.00 Na prvi strani; 12.05 Glas
ba po željah; 14.00 Mala disko
teka; 14.33 Znane melodije; 15.00 
Prijetno popoldne; 15.33 Veselo 
v glasbi; 16.00 Samoupravljalec; 
16.10 Izbrani za vas; 16.45 Glas 
Minnie Minoprio; 17.00 Kultura 
in družba: 17.15 La Vera Roma- 
gna: 17.32 Crash; 17.55 Izletnik;
18.00 Glasba, šport. . .; 18.32 Od
daja o nogometu; 19.15 Poslušaj
mo jih skupaj; 19.32 Koncert pet
ka: Mozart. Haydn; 20.45 Nasvi
denje jutri.

KOPER
(Slovenski program)

7.30, 8.25, 14.30, 15.30 Poročila
7.00 Glasba za dobro jutro; 7.05

Srednji val 546,4 metra ali
549 kilohertzov
UKW - Beli križ 102,0 MHz
UKW - Koper 98,1 MHz
UKVV — Nanos 88,6 MHz

Jutranji blok; 7.37 Kinospared;
14.00 Pregled dogodkov 14.05 Ju
goslovanska pop scena; 14.40 Švi- 
rac svira, kolo igra; 15.00 S pol
nimi jadri; 15.37 Glasbeni notes;
16.00 Dogodki in odmevi; 16.30 
Glasba po željah; 17.00 Vaš tele
fon, naš mikrofon; 17.30 Primor
ski dnevnik; 17.45 Zabavna glas
ba.

RADIO 1
7.00, 8.00. 10.00, 12.00, 13.00,

15.00, 19.00 Poročila; 6.00 Glas 
beno prebujanje; 6.25 It’s only 
Rolling Staneš; 7.15 Oddaja s pu 
bliko; 8.30 Včeraj v parlamentu; 
8.40 Inštrument dneva; 9.00 Ra
dio anclVio; 11.00 Dnevni variete; 
12.03 Vi in jaz; 13.15 Glasbeni 
dnevnik: 14.30 Kako varčevati z 
energijo; 15.0.3 Raily; 15.30 Ra 
dijska srečanja; 16 30 Misli King 
Konga; 17.00 Oddaja za mladino;
18.24 Zgodovina socializma; 19.25 
Glasbeni odmor; 19.30 Radio 1 - 
jazz; 19.55 «La parita*, radijska 
drama; 20.25 Meditprranea: 21.03 
Simf. koncert; 22.20 Hudobnež.

LJUBLJANA
7.00, 7.30, 8.00, 9.00, 10.00. 11.00,

12.00, 13.00, 15.00, 20.00 Poročila; 
6.20 Rekreacija; 7.50 Dobro jutro, 
otroci!; 8.30 Iz‘naših sporedov; 
9.08 Z glasbo v dober dan; 9.30 
Glasbena pravljica; 9.45 Naši u- 
metniki mladim poslušalcem; 10.05 
Z radiom na poti; 10.40 Turistični 
napotki; 11.05 Rezervirano za. ..;
12.35 Znano in priljubljeno; 13.10 
Iz glasbene tradicije; 13.30 Kme
tijski nasveti; 13.40 Pihalne god
be; 14.30 Priporočajo vam. ..; 
14.50 človek in zdravje; 15.05 E 
mil Adamič: Tatarska suita; 15.25 
Glasba po željah; 16.00 Dogodki 
in odmevi; 16.30 Napotki za turi
ste; 16.35 Zabavna glasba; 17.00 
«Vrtiljak»; 19.00 Po slov. glasbeni 
literaturi; 19.30 S knjižnega trga;
20.35 Lahko noč, otroci!; 20.45 
Minute z ansamblom Franja Zor
ka; 21.00 Uganite, pa vam za
igramo. . .; 22.05 Oddaja o morju;
23.25 Iz naših sporedov; 23.30 Zvo
ki iz logov domačih; 00.05 Lirični 
utrinki; 00.10 Glasbeni mozaik; 
01.05 Nočni, program.
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KOLESARSTVO NA DIRKI PO F-JK

Favoriti razočarati
Na cilju v Piancavallu prvi Claudio Corti pred Lucianom 
Lorom - Saronni šele 15. z več kot 6 min. zaostanka

PORDENON — Na včerajšnji ko- j tembra 1971 v Rimu s časom 2 uri 
lesarski dirki po Furlaniji je nepri-j18’43”. 
čakovano zmagal bivši svetovni pr
vak v dirkališčni vožnji, Claudio 
Corti, ki je v zaključnem naletu 
pred ciljem za nekaj sekund prehi
tel Lora. Corti prav gotovo ni bil 
med favoriti, saj je razen Moserja 
nastopila cela vrsta najboljših ita
lijanskih kolesarjev, ki pa so to
krat docela odpovedali. Beppe Sa
ronni je na primer odstopil dva ki
lometra pred ciljem, Battaglin se 
je ustavil že v Vidmu, Conti in sve
tovni podprvak iz Sallanchesa Ba- 
ronchelli pa v Pordenonu. Izkazala 
se nista niti Bpccia in Visentini, ki 
sta privozila na cilj s skupino dvaj
setih kolesarjev po predvidenem 
času.

Od Gradeža, kjer je bil start, pa 
vse do Vidma, je bila dirka precej 
mirna. V Vidmu je prišlo do prve
ga pretresa. Skupina okrog dvajse
tih kolesarjev, med katerimi so bi
li Corti, Primm, Bertacco, Andret- 
ta, Lualdi, Fraccaro, Knudsen, Le- 
ali, Miozzi, Chinetti in Oersted je 
prešla v vodstvo in si je d{, Corde- 
nonsa nabrala okrog 20 minut pred
nosti. Po pričakovanju pa se je vse 
odločilo na 16 km dolgem vzponu do 
Piancavalla. V Bornassu je prišlo 
do nove selekcije, tako da so v o 
spredju ostali Corti, Loro, Oersted 
in Digerud. Po nekaj kilometrih 
sta Loro in Corti potegnila in sa 
ma prispela do cilja, kjer pa je bil 
Corti prisebnejši.

VRSTNI RED
1. Corti, ki je 187 km prevozil v 

4.36’ s poprečno hitrostjo 40,652 
km na uro

2. Loro p<
3. Digerud (Nor.)
4. Primm (Šved.)
5. Knudsen (Nor.)
6. Bertacco
7. Miozzo
8. Rpnosto
9. Oersted (Bel.)

10. Maccali

2”

32"
1’36"

152” 
165” 
3 03” 
3 06" 
4'08”

MILAN — Remo Cugole je osvo
jil 2. etapo mednarodne amaterske 
kolesarske dirke po Brianzi. 138 km 
dolgo progo je prevozil v 3.2'57" 
s p.h. 42,603 km na uro. Drugi je 
bil v njegovem času Belgijec Van 
Eynde.

Na skupni lestvici vodi Cugole, 
pred Angelijem.

Nov svetovni rekord
na 100 km
PRAGA — 25-letni čehoslovak Ka

rel, Randak je izboljšal svetovni re
kord na 100 km s časom 2.18'01”. 
Prejšnji rekord je pripadal Dancu 
Lundu, ki ga je postavil 19. sep-

Nagrajevanje SPK Čupa v Nabrežini

ATLETIKA

'ludi Simeonijeva 
in Mennea v Pekingu
PEKING — Danes in jutri bo v 

Pekingu mednarodni miting v atle 
tiki. To je prvič, da Kitajska pri
redi tako veliko mednarodno sre
čanje, na katere : bo prisotnih deset j 
držav: ZDA, ZRN, Anglija, .lugoslR- j 
vija, Italija, Francija, Finska, Ro
munija, švedska in seveda Kitajska.

Z italijansko ekipo bosta prišla 
tudi olimpijska prvaka Pietro Men 
nea in Sara Simeoni.

TENIS

BORDEAUK —. Italijana Corrado 
Barazzutti in Gianni Ocleppo sta se 
uvrstila na osmo mesto v finalu za 
Grand Prix «Passing Shot*. Pre
magala sta Francoza Henrija Le- 
comteja s 6:1. 3:6 in 6:2, oziroma 
Šveda Piera Hjertquista s 6:4, 3:6 
in 6:0.

KOŠARKA 1. ITALIJANSKA LIGA

njski Sinudyne tudi letos favorit 
Tržačani in Goričani le za obstanek?
Večje število ameriških asov - Haywood glavna zvezda - Dalipa- 
gič edini Jugoslovan - V nedeljo prvo kolo - V Trstu Emerson

V petek zvečer so se člani in prijatelji cupe zbrali v gostilni pri Silvestru v Nabrežini, da bi pri
sostvovali nagrajevanju zmagovalcev zadnje regate, ki jo je organiziral SPK ČUPA. Po pozdravu 
predsednika Nika Kosmine, je sledilo nagrajevanje zmagovalcev. V razredu «optimist» je zmagal Ivo 
Jerič, v razredu težkih jadrnic Alberto Z&ndomeni, v razredu lahkih jadrnic pa društveni prvak Darjo 
Bensi. Prisotni so se po nagrajevanju še dolgo zadržali v prijetni in veseli družbi ter ob zvokih 
društvenega »trias, ki je zelo dobro zaigral več narodnih in veselih pesmi Foto Magajna

V številnih predprvenstvenih tur
nirjih, po številnih prijateljskih sre
čanjih bodo italijanski košarkarski 
prvoligaši v nedeljo igrali «zares». 
Na sporedu bo namreč prvo kolo v 
obeh prvih ligah (A-l in A-2).

28 moštev bo začelo s prvenstve
nimi boji, seveda z različnimi cilji. 
Nekatera moštva so že nared za 
novo prvenstvo, nekatera še »išče
jo* najboljšo formo. Za nas bo 
letošnje prvenstvo A-l lige še po
sebno zanimivo, saj bosta nastopala 
tudi tržaški Hurlingham in goriški 
Tai Ginseng.

Bolonjčani najboljši
Tudi letošnja »košarkarska bor

za* je bila dokaj živahna. Glede 
italijanskih igralcev sicer ni bilo 
večjih premikov, v Italiji pa bo 
igrala vrsta odličnih tujih košar
karjev, med le-temi nekateri tudi 
slavni bivši ameriški profesionalci.

Tudi v letošnjem prvenstvu ostaja

glavni favorit za državni naslov 
bolonjski Sinudyne, ki je sicer iz
gubil odličnega Krešimira čosiča 
(le ta igra letos za zagrebško Cr- 
fapno), v glavnem pa je ohranil lan
sko strukturo mašiva. Poleg Ameri
čana McMilliana lahko računa še 
na odličnega brazilskega asa Mar- 
quinha in na več reprezentantov 
(Villalta,- Bonamico, Generali. Cag- 
lieris itd.).

Najnevarnejša tekmeca Bojonj- 
čanom naj bi bila Squibb iz Can- 
tuja in Emerson iz Varešeja.

Nevarni pa utegnejo biti še mi
lanski Billy. Baneoroma, pa tudi 
Scavolini ima možnost, da se iz
kaže.

Pred težko preizkušnjo
Tržaški Hurlingham in goriški 

Tai Ginseng bosta nedvomno pred 
zelo težko preizkušnjo v tem prven
stvu.

Glavni cilj obeh moštev bo se-

NlllllllllllllllinilllllllllMIIMIHIIIIIIIIIIIMIIIItlllllllllllllltlllllllMIIIIIHIIIIIIIHHIIIIHIHIIIIIIIimiHIIIIIIIIIIIIIHIIIIHillllllllllllllHHIIIIIIIIIIIIIIMIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIiU

KOŠARKA V PRIJATELJSKI TEKMI

DREVI V DOLINI 
JADRAN■ FRUCTAL
Srečanje se bo pričelo ob 19.30 - Že jutri naši košar
karji na turnirju v Spilimbergu - Zelo močna konkurenca

Danes bo Jadran odigral svojo 
prva prijateljsko tekmo v letošnji 
sezoni, ki bo že kaj kmalu prišla 
v živo, saj se prvenstvena srečanja 
začnejo 12. oktobra.

Danes bo nasprotnik našega mo
štva Fructal jz Ajdovščine, ki si 
je v pretekli sezoni priboril pra
vico za nastep v drugi jugoslovan
ski zvezni ligi. Obeta se torej za
nimiva tekma, v kateri bodo lahko 
jadranovci preizkusili proti debri 
ekipi, sadove dobrega meseca tre
ningov. Za naše fante pa bo krstni 
nastop v novi postavi, se pravi brez 
Čuka, a s Klobasem, z Žerjalom 
in z Danevom.

Srečanje bo v dolinski telovad
nici ob 19.30. -- • 7«— ., •

‘Jutri in v nedeljo pa bo Jadran 
na turnirju..v .Spilimbergu. Sporeda

Brežani so v nedeljski tekmi 2. AL nastupili proti Libertas in
mizirali s 3:3

tekem še ne vemo, vsekakor pa 
bedo poleg slovenskega tretje) iga- 
ša, nastopili še domača vrsta (Ja- 
dranov neposredni konkurent v C-2 
ligi), videmski Eurocar — veliki 
favorit za napredovanje iz D lige- 
saj se je letos ekipa zelo ojačila 
(kaže, da bo igral tudi Otello Sa- 
vio, še v pretekli sezrni prvoligaš, 
poleg Zaggie in Bettarinija), četrta 
peterka pa bi morala biti Canella 
S Dona, ki bo igrala v C-l ligi.

V Spilinbergu bodo torej Jadra
novci opravili res tehten izpit, ki 
jim bo predvsem glede psihološke 
priprave veliko pomenil.

Vsekakor pa bo iz treh dvobojev 
trener Splichal lahko dobil potrebna 
navodila, ki bodo še kako dragoce
na pred začetkom zelo težke se
zone.

ŽENSKO EVROPSKO PRVENSTVO

Jugoslavija 
prva v B skupini

BANJALIJKA — Z zmago nad Ro
munijo z 78:53 (44:25) in s pora
zom Madžarske proti ČSSR (70:77) 
je Jugoslavija osvojila prvo mesto 
v B skupini finalnega dela ženske
ga evropskega prvenstva v Banja
luki in je s tem tudi dosegla to, 
da v polfinalu ne bo igrala s Sov
jetsko mesto, ki je seveda v A 
skupini zanesljivo osvojila prvo 
mesto.

Jugoslovanke so včeraj odigrale 
eno svojih boljših srečanj. Še zlasti 
se je odlikovala Djurkovičeva, ki 
je dosegla kar 24 točk. Zelo dobro 
je igrala tudi Ožegovičeva (16 točk).

IZIDI 3. KOLA 
A SKUPINA

SZ - Bolgarija 119:63
Poljska - Nizozemska 71:45

KONČNA LESTVICA
1. SZ 6; Poljska 4; Nizozemska 

2; Bolgarija 0.
B SKUPINA

Jugoslavija - Romunija 78:53 
ČSSR - Madžarska 77:70

KONČNA LESTVICA
1. Jugoslavija 4; 2. ČSSR 4; 3. 

Romunija 2; 4. Madžarska 2.
V polfinalu bo Jugoslavija igrala 

proti Poljski, Sovjetska zveza pa 
proti ČSSR.

V tolažilni skupini je bil včeraj 
prost dan.

NOQOMET NAŠE ENAJSTERICE V MLADINSKIH PRVENSTVIH

Tudi v tem kolu skromna bera naših moštev
Jutri krstni nastop Brežanov v kadetskem prvenstvu - Obeta se zanimiv 
derbi med naraščajniki Primorca in Vesne - Naši najmlajši visoko izgubili
V' soboto se je začelo tudi prven

stvo kadetov, v katerem nastopa e- 
kipa Brega, ki pa je bila v prvem 
kolu prosta.

Jutri bodo Brežani odigrali svojo 
prvo prvenstveno srečanje, in sicer 
v gosteh pri ekipi Roianese.

Med naraščajniki v B skupini, v 
kateri nastopajo kar štiri slovenske 
ekipe, se je derbi med Vesno in 
Krasom končal v korist Križanov, 
ki zasedajo trenutno drugo mesto na 
lestvici. Primorec je v gosteh o- 
svojil le točko s tržaškim Stockom, 
medlem ko so Prosečani visoko iz
gubili proti, sicer premočni ekipi 
CGS. V

V prihodnjem kolu se v Trebčah 
obeta zanimiv derbi med Primor
cem in Vesno. Tudi v prvenstvu 
najmlajših ni bito drugo kolo za 
naše ekipe uspešno. V A skupini 
je Breg izgubil s kar štirimi goli 
razlike proti Ponziani, Prosečani pa 
sq v B r' jpini izgubili z ekipo CGS. 
Zarja je bila v tem kolu prosta.

V prvem kolu prvenstva začetni
kov so tako Breg v A skupini kot 
Primorje in Gaja v B skupini izgu
bili. Remi pa je ob krstnem na
stopu v prvenstvu cicibanov osvojil 
Breg, proseško Primorje pa je pre
jelo od ekipe For You sedem golov.

V prvenstvu m'aj.ših cicibanov in 
v prvenstvu CSI pa so tako Brežani 
kot krasovci izgubili s kar šestimi 
goli razlike, prvi od ekipe San An
drea, slednji pa od enajsterice 
Fulgor.

KADETI
IZIDI 1. KOLA

Rosandra Edile Adriatica 0:3; 
Stock Costalunga 1:2; Zaule - Su- 
percaffč 0:4; S. Marco - Libertas 
0:3; Portuale - Fortitudo 0:1; Opi- 
cina - Roianese 2:1; Breg prost.

LESTVICA
Edile Adriatica. Costalunga, Su- 

percaffč, Libertas, Fortitudo, Opi- 
cina 2; Rosandra, Stock, Zaule, S. 
Marco, Portuale, Breg, Roianese 0.

PRIHODNJE KOLO (27.9)
Roianese - Breg (Sv. Sergij 16.30); 

Fortitudo - Opicina; Libertas Por
tuale; Supercaffč - S. Marco' Co
stalunga Zaule; Edile Adriatica - 
Stock; Rosandra prosta.

NARAŠČAJNIKI
SKUPINA B 

IZIDI 2. KOLA
CGS - Primorje 4:0; Inter Trieste - 

Olimpia 0:0; Stock - Primorec 0:0; 
Vesna - Kras 4:0; Domio - Don 
Bosco 2:0.

LESTVICA
CGS, Domio 4; Olimpia, Vesna 3;

.......... „„„„„„„„........................................................................................................... um.............................. ...um............................................ • limn.......... .......................................... ................................. .............. ................................................................................................... ............................

NOGOMET

Bearzot ne misli 
na velike spremembe

GENOVA — Po predsinočnji zma
gi proti Portugalski, se je zvezni 
trener italijanske državne nogomet 
Mg reprezentance Enzo Bearzot vče
raj zjutraj srečal z novinarji, ki so 
se zanimali predvsem za njegovo 
ninenje o tekmi in o tem, kaj name
rava z Altobellijem, ki je v drugem 
Polčasu uspešno zamenjal Causia. 
Bearzot je dejal, da je bilo nekaj 
negotovosti v obrambi, z moštvom 
Pa je v glavnem zadovoljen in upa, 
da bo z njim dosegel zastavljeni 
cilj, to je uvrstitev na svetovno pr 
venstvo v Španiji. Ko so mu očita
li konservativnost, je odvrnil, da v 
Prihodnje ne izključuje kakšne za 
menjave.

Glede Altobellija pa je Bearzot 
Pojasnil, da je sicer dobro opravil 
svojo nalogo, kar pa mu še ne za
gotavlja mesta v reprezentanci na 
tekmi proti Luksemburgu, kot ga 
nima zagotovljenega niti Beppe Ba 
resija in da trenutno računa zlasti 
na povratek Orialija.

LARNACA (Ciper) - Zahodno 
nemška ekipa Stuttgart je prema
gala ciprsko moštvo Pezoporikos s 
1:1 in se je tako uvrstila v drugi 
krog pokala UEFA.

OBVESTILA
Sekcija mlnibasketa 
ŠZ Bor

obvešča, da so treningi minlba- 
sketa v telovadnici stadiona »Pr
vi maj» oh ponedeljkih in petkih 
od 17.30 do 19.0(1. Vsakdo, ki bi 
rad igral minibasket, naj se ne
posredno vpiše kar ob urah tre
ningov ali pa naj telefonira v ve
černih urah trenerju Raseniju 
na št 76-30-79

« • •

TPK Sirena
poziva člane, da se jutri, 27. 
t.m. popoldne udeležijo delovne 
akcije za ureditev terena, e*, pro
storov za družabno prireditev.

ŠZ Bor
sklicuje sejo vseh načelnikov sek
cij, ki bo v ponedeljek, 29. t.m., 
ob 18. uri na stadionu «1. maj*. 
Na seji bo govor o skorajšnjem 
srečanju ired Borom in ljubljan
skim Slovanom Na sestanek -n 
vabljeni tudi vsi tisti, ki bodo 
sodelovali pri prireditvi srečanja. 

• » #
Komisija za otroško 
telovadbo pri ZSŠDI

sklicuje danes, 26. t.m., ob 20. uri 
na sedežu ZSŠDI v Trstu sesta
nek predstavnikov vseh društev s

Tržaškega, ki gojijo otroško telo
vadbo.

Dogovorili se bodo o ustanovi
tvi stalne strokovne komisije in 
nakazali smernice za skupno de
lovanje.

• • •

Trenerski aktiv ŠZ Bor
bo imel svoj prvi sestanek v no
vi sezoni v petek, 10. oktobra, ob 
19. uri na stadionu «1. maj*.

Delovanje ZSŠDI
ZSŠDI

obvešča vse slovenske nogomet
ne trenerje, ki se bodo udeležili 
seminarja v Ljubljani, naj se 
zberejo jutri, 27. t.m., ob 7. uri 
pred Hranilnico na Opčinah.

* * * r
Pred dnevi so se v Gorici sesta

la vsa društva, ki gojijo planin
stvo in smučarske športe (Sloven
sko planinsko društvo Gorica, Slo
vensko planinsko društvo Trst. Slo
vensko planinsko društvo Čedad, ŠD 
Mladina iz Križa in ŠD Devin). Na 
sestanku, ki ga je sklicalo ZSŠDI. 
so se zainteresirana društva dome
nila, da se ustanovi pri združenju 
komisija za planinstvo in smučar
ske športe, ki naj bi povezovala vsa

zamejska društva ter koordinirala 
njihovo delovanje. Poleg tega pa, 
da bi s skupnimi močmi težili 
k čimvečji razširitvi, posebno 
med mladimi, planinstva in belega 
športa. • • •

Sestanek med ZSŠDI 
in SPDG
V sredo so se v Gorici sestali od

borniki ZSŠDI in Slovenskega pla
ninskega društva - Gorica. Na se
stanku sta obe strani obravnavali 
najrazličnejše probleme planinske
ga sveta ter zimskih športov. V 
okviru bodočega programa SPDG 
pa izstopajo priprave na 70-letnico 
obstoja goriškega društva, saj na 
meravajo odborniki ob tej priliki 
pripraviti vrsto pobud, ki bodo ime
le namen propagandirati, posebno 
med mladimi, planinstvo in u‘,! 
šport.

beli

V okviru praznovanj 400-letnice 
Lipice so imeli tam prvo uradno 
tekmovanje v preskakovanju ovir 
in v dresuri.

Tekmovanja se udeležuje 100 tek
movalcev na 150 konjih iz 9 držav.

V preskakovanju ovir je zmagal 
Fucss iz Švice, v dresuri pa bivša 
olimpijskla zmagovalka Švicarka 
Stuckelberger.

Don Bosco 2: Primorje. Primorec, 
Stock, Inter Trieste 1; Kras 0.

PRIHODNJE KOLO (?8.9.)
Kras Don Bosco (V. Repen, 

10.30); Olimpia - CGS; Primorec - 
Vesna (Trebče, 10.30); Primorje - 
Inter Trieste (Prosek, 9.00); Domio - 
Stock.

NAJMLAJŠI
SKUPINA A 

IZIDI 2. KOLA
Fortitudo Portuale 0:0; Ponzia 

na - Breg 4:0; For You - Bine Star 
0:1; S Vito - Libertas 1:2: Zaule - 
Campanelle 1:6: Costalunga prosta.

LESTVICA
Blue Star, Campanelle 4; Forti

tudo 3; For You. Portuale. Liber 
tas, Costalunga. Pon-.iana 2; S. 
Vito 1; Breg, Zaule. Montebello 0.

PRIHODNJE KOLO (28 9.)
Campanelle Ponziana: Costalun

ga - For" You;' Portuale - Breg 
(Domjo, 11.45); Montebello - For
titudo; Zaule J S. Vito.

SKUPINA B 
IZIDI 2. KOLA

Triestina - Roianese 0:0; Chiar- 
boia - Giarizzole 0:0; CGS - Pri
morje 3:1; Esperia S. Giovanni - 
S. Andrea neod.; Inter Trieste - 
Olimpia 1:1.

LESTVICA
Inter Trieste. Olimpia. Triestina 

3; Roianese. Esperia SG, CGS 2; 
Supercaffč, Chiarbola, Giarizzole 1. 
Zaria. Primorje. S. Andrea 0.

PRIHODNJE KOLO (28.9.)
Olimpia - CGS; Primorje - Inter 

Ts (Prosek, 10.30); Roianese - E- 
speria SG; S. Andrea - Chiarbola; 
Triestina - Supercaffč.

ZAČETNIKI
SKUPINA A 

IZIDI L KOLA
Domio - Costalunga 1:1; Fortitu

do - Portuale 3:0; Ponziana A - 
Breg 7:0: Rosandra - Libertas 0:1; 
S. Sergio - Muggesana 0:6; Sonci- 
ni B prosta.

LESTVICA
Fortitudo, Ponziana A, Libertas, 

Muggesana 2; Domio. Costalunga 
1; Fortitudo, Breg. Rosandra, S. 
Sergio 0.

PRIHODNJE KOLO (28.9.)
Costalunga - Soncini B; Libertas- 

Domio: Muggesana - Fortitudo: Por
tuale - Breg (Domio, 13.00); Ro
sandra - S. Sergio.

SKUPINA C 
IZIDI 1. KOLA

CGS - Primorje 2:0; Chiarbola B - 
Giarizzole 1:4; Opicina - S. Andrea 
A 0:3; Ponziana B - Esperia A 
0:5; For You - Gaja 2:0.

LESTVICA
CGS, Giarizzole, S. Andrea, E- 

speria A, For You 2; Gaja, Pon
ziana B, Opicina, Chiarbola, Pri
morje 0.

1 RIHODNJE KOLO (28.9.)
Esperia A - Supercaffč: Gaja - 

Chiarbola B (Padriče, 10.30); Gia
rizzole - For You: Primorje - Opi
cina (Prosek, 11.45); S. Andrea - 
CGS.

CICIBANI
SKUPINA A 

IZIDI 1. KOLA
Domio - Soncini B 0:2; Costalun

ga - Breg 0:0; Muggesana - Chiar
bola 0:1; Ponziana A - Fortitudo A 
4:0; Rosandra - Zaule prek.

LESTVICA
Soncini B, Chiarbola, Ponziana 2; 

Costalunga, Breg 1; Rosandra, 
Zaule, Domio Muggesana, Forti
tudo A 0.

PRIHODNJE KOLO (27.9.)
Zaule A - Portuale B; Fortitudo 

A - Rosandra: Chiarbola - Ponzia
na A; Breg - Muggesana (Dolina, 
16.45); Soncini B - Costalunga.

SKUPINA C 
IZIDI 1. KOLA

For You - Primorje 7:1; S. An 
drea - Libertas 1:3; CGS - Opicina 
0:1; Giarizzole - Zaule B 2:3; E- 
speria SG B - S. V‘to 0:1.

LESTVICA
For You, Libertas, Opicina, Zaule 

B, S. Vito 2; Esperia SG, Giariz
zole, CGS, Primorje, S. Andrea 0.

.PRIHODNJE KOLO (27.9.)
Zaule B - Esperia SG; Opicina - 

Giarizzole: Libertas - CGS: Primor
je - S. Andrea (Prosek, 17.30); S. 
Vito - For You.

LESTVICA
Fulgor, Supercaffč, Olimpia, Su

percaffč B, S. Croce 2; Costalun
ga, Kras, Gretta, Rozzol, Pellicana, 
Roianese 0.

H. V.

TPK SIRENA
priredi v nedeljo, 28. septem
bra, z začetkom ob 15. uri

TRADICIONALNI
PRAZNIK SIRENE

na prostem, na svojem sede
žu v Barkovljah (občinsko o- 
dlagališče v Miramarskem dre
voredu), v slučaju slabega 
vremena pa v prostorih PD 
Barkovlje, Ul. Cerreto 12.

Popoldne podeljevanje pri
znanj vsem udeležencem te
čaja.

veda obstanek med najboljšimi, če
prav bo. po našem mnenju, to 'to
kaj težko. Konkurenca je namr.č 
izredno težka. Tržaško moštvo je si
cer najelo odličnega Američana 
Uarmsa, ki pa je doslej igral spre
jemljivo. tudi Carlos Mina doslej 
ni pokazat. kar so od njega priča
kovali tržaški .ljubitelji knšai-ka. 
Na dlani pa je tudi. da se je v 
teh letih trener Loba.di vedno od
lično znašel tudi v najtežjih okoli
ščinah in ni izklučeno, da ne bo 
lega slorii tudi letos in da bo 
Hurlingham poskrbel še za eno 
presenečenje.

Goriški Tai Ginseng je imel do
kaj razgibano pred prvenstveno ob
dobje. Nesporazum med trenerjem 
in ameriškima košarkarjema in ne
nazadnje tudi protest goriških na
vijačev, so Ir. i zali na najhujše. 
Končno pa se je le vse uredilo in 
moštvo je sedaj pripravljeno za 
novo in izredno težko preizkušnjo.

Tako Tržačani kot Goričani bo
do že v prvem kolu pred izredno 
težko nalogo. Hurlingham bo nam
reč igral doma proti Emersonu iz 
Varešeja, Tai Ginseng pa v gosteh 
proti Sinudyneju.

Pet milijard za tujce
Glavna privlačnost tudi letošnje

ga prvenstva bodo seveda tuji ko
šarkarji. za katere naj bi letos 
italijanski klubi odšteli kar 5 mi
lijard lir. V glavnem so vsi tuji 
košarki-ji Američani. Med le-temi 
so nekateri prave zvezde ameriške 
profesionalne košarke, zvezda med 
zvezdami pa je Spencer Haywood, 
ki igra za beneško Carrero, v ‘ka
teri, kot edini Jugoslovan, nastop« 
tudi Dražen Dalipagič.

V Italiji besta tako letos nasto
pala dva olimpijska zmagovalca 
(Dalipagič in Hayvvood): igrali bo
do trije zmagovalci ameriške pro
fesionalne lige NBA (Haywood, 
Gianelli In McMillian); štirje Ame
ričani (Jura; Meeiy, Sojoumer in 
Haskett) . so bili na seznamu »Ali 
America*, Williams in Toone Sta 
bila prvaka NCAA; šest Američa
nov, ki nastopajo v Italiji, so bili 
tudi prvi na izbirnih seznamih NBA 
(Mosley, McMillian, Griffin, Lau- 
rel, Barnes in Haywood).

Kot vidimo, italijanska košarka j« 
postala prava »podružnica* ameri
ške. Velikih košarkarskih predstav 
torej ne bo manjkalo in p>o zad
njih statističnih podatkih kaže, da 
bodo letos glfede obiska gledalcev 
presegli vse rekorde, (bi)

MLAJŠI CICIBANI
IZIDI 1. KOLA

Domio - Soncini 0:0; S. Andrea - 
Breg 6:0; Campanelle - Chiarbola 
1:1; CGS - Fortitudo 0:C; Giarizzo
le - Cave 5:0; Esperia SG - For 
You 0:3.

LESTVICA
S. Andrea, Giarizzole, For You 

?• Domio, Soncini, Campanelle,
Chiarbola, Roianese, CGS 1: Espe
ria, S. Giovanni, Cave, Breg 0.

PRIHODNJE KOLO (27.9 )
Cave - For You; Fortitudo - Gia

rizzole; Chiarbola - CGS; Breg <•
Campanelle (Dolina, 17.30); Sonci
ni S. Andrea: Domio - Esperia SG.

PRVENSTVO CSI
IZIDI 1. KOLA

Fulgor - Kras 6:0; Supercaffč - 
Pellicana 12:0; Rozzol - Olimpia 
1:13; Supercaffč B - Gretta 2:1;
Costalunga - S. Croce 0:1; Roiane
se prost. pnesegu vse renome, \m> .-wi» *{**$<)■
miiiiiiiiiiiiiiiHimiitiiniiiiniiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiMiiiitiiiiiiiiiHiniiiiiiiiiiiiiiMiiitiiiniiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiuiiiiiiiiiiiimmiiiHiiiiiimiiiiiKiitimiulMiiiiHHlaV

SINOČI NA STADIONU »i. MAJ» V TRSTU

Vukovarčanke 
premočne za 
naša dekleta

Včeraj je gostovala v Trstu žen
ska odbojkarska šesterka Vukova- 
ra, ki je proti našim dekletom odi
grala dve srečanji.

Za naša dekleta je bil nastop 
proti tej odlični jugoslovanski eki
pi zelo dobrodošel, saj se prav 
teh dneh pripravljajo na dve po
membni tekmovanji. Vukovarčanke 
so namreč nastopile najprej proti 
licejski vrsti Prešerna, ki bo v ne
deljo odpotovala na finalni turnir 
letošnjih mladinskih iger v Rimu,

Borovke pa bodo imele v krat
kem nekaj turnirjev, ki pa so tudi 
uokvirjeni v načrt priprav na pr
venstvo B lige.

V sinočnjih tekmah so imele gost
je iz Jugoslavije s prešernovkami 
lahko delo, saj so jih premagal 
3:0 (2, 2, 3)

Bolj izenačena je bila tekma med 
Vukovarom in Borom, v kateri so 
Jugoslovanke sicer zmagale 3:1 
(2, 1, —14, 8), toda v drugem delu 
srečanja so tudi Tržačanke poka
zale uspešnost svoje igre.

Na sporedu je bil tudi srečanje 
med Prešernom in (oslabljenim)
Borom, v katerem so (v le dveh o- 
digranih nizih) dijakinje premagale 
»plave* z 2:0 (11, 13).

Na slikah: Vukovarov blok Je u- 
spešno odbil napad Prešerna (zgo
raj) in skupni posnetek dijakinj in 
gostij iz Jugoslavije (spodaj).
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Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST. Ul. Montecchl 6. PP S59 Tel. (040) 79 46 72 (4 linije)
Podružnica Gorica. Drevored 24 Magglo 1 — Tel. (0481) 8 33 82 57 23 
Naročnina
(Mesečno 5.U00 lir — vnoprel plačana celotna 60.000 lir. Letna naročnino 
za inozemstvo 53.000 lir, za naročnike brezplačno revija «DAN».
.V SFRJ številka 4,50 din, ob nedel|ah 5.00 din, za zasebnike mesečno 65.00, 
letno 650.00 din. za organizacije in podjetia mesečno 80,00, letno 800,00 din.

Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK Za SFRJ 

Oglasi

Stran 6 26. septembra 1980

2lro račun 50101-603-45361 «ADIT» DZS 61000 L|ubl|ana. 
Gradišče 10/11. nad., teieton 22207
Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šlr. 1 st., vlš 43 mm| 
22.600 lir Finančni 800. legalni 700. osmrtnice 300. sozalia 

400 lir za mm višine v širini 1 stolpca Mali oglasi 200 lir beseaa. 
Ob praznikih: povišek 20%. IVA 15%. Oglasi iz dežele Furlanije - Julijske 
krajine se naročaio pri oglasnem oddelku ali upravi 12 vseh drugih dežel 
v Italiji pri SPI.

rrJ.i.LjTTT
Odgovorni urednik Gorazd Vesel in — . , —založnikov FIEG

NOTRANJE TEŽAVE ZA AMERIŠKO ZUNANJO POLITIKO

Reagan: Jimmy Carter odgovoren 
za vojno med Irakom in Iranom

«Žrtvovanje» šaha Reze Pahlavija je krivo za sedanji zaplet - Carterjeva 
administracija vztraja pri mirovnih pobudah Organizacije združenih narodov

il 
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•< NEW YORK — Združene države 
ii Amerike se mrzlično posvetujejo s 

svojimi zavezniki, kako bi zapoto- 
>' vile nemoteno plovbo tankerjev 
'1 skozi Hormuška vrata in Perzijski 
^ zaliv, trenutno pa so sklenile, da 
' bedo osredotočile ves svoj napor 
n v podporo poskusom Združenih na 
£ rodov pri uresničitvi premirja med 
J Irakom in Iranom. Izjava ameri- 
u ikega državnega sekretarja Edmon
* da Muskieja izraža vso zaskrblje- 
' nost ameriške diplomacije, ki ima 
>! v sedanjem srednjevzhodnem za- 
“ pletu vezane roke, saj je v slabih 
e odnosih tako z Bagdadom kot s

• Teheranom. Prav zato ZDA niso v 
j1 stanju, da bi lahko same vplivale 
K na razvoj dogodkov in se oslanjajo 
r| na svoje zaveznike.

Francoski zunanji minister Jean 
H Francois-Poncet je po posvetovanju 

»štirih velikih* izjavil, da je po 
n mnenju Francije. Velike Britanije, 
e ZDA in Zvezne republike Nemčije 
is treba zagotoviti nemoten pretok 
B nafte skozi Hormuška vrata in Per- 
k žijski zaliv. Vodja francoske diplo- 
0 macije je poudaril, da je območje 
k »življenjske važnosti* za industria 

lizirani Zahod, a ni hotel povedati, 
a kaj bodo ukrepali v primeru, da 
•f bi usahnil dotok nafte. Tudi Mu-

skie je bil v svojih izjavah skrajno 
previden in je predvsem poudaril 
pomen pobud OZN. Tudi ameriško 
sklicevanje na svetovno organizaci
jo. je ponoven dokaz, da Carter
jeva administracija ne ve, kako bi 
posegla v zaplet, saj se Američani 
do sedaj niso pretirano ozirali na 
sklepe Združenih narodov in so vo
dili svojo politiko mimo določil 
svetovne organizacije.

Zadrega je torej precejšnja, med 
drugim so tudi splavali po vodi 
upi, da bi spopad utegnil vplivati 
na rešitev iransko-ameriške krize. 
Usodo ameriških talcev so trenutno 
zamrznili. Ameriški predsednik Car
ter zato govori o «dosledni nevtral
nosti ZDA* isto pa zahteva tudi od 
Sovjetske zveze in drugih držav. 
Domače volivce, ki bodo odločali 
o njegovi usodi na prihodnjih no
vembrskih volitvah, skuša miriti z 
izjavami, da položaj ni tako tra
gičen kot ob šahovem strmoglav
ljenju. saj imajo ZDA in Zahod 
precejšnje zaloge nafte. »kot še ni
koli prej.* Izključuje torej možnost 
pomanjkanja goriva, če se spopad 
ne bo razširil in bosta izvoz nafte 
ukinila le Irak in Iran Priznati pa 
je moral, da bi bil položaj tragičen, 
če bi zapora Hormuških vrat pre

kinila naftne dobave tudi iz drugih 
držav Zaliva.

Zadrego in trenutno nemoč Car
terjeve administracije, da bi količ 
kaj vplivala na lem strateško in 
gospodarsko pomembnem območju 
s pridom uporablja njegov tekmec 
na predsedniških volitvah Ronald 
Reagan, ki je končno spregovoril 
tudi o iraško-iranski vojni. Po nje
govem mnenju je za zaplet kriva 
Carterjeva nesposobnost. V predvo
lilnem govoru v El Pasu je repu
blikanski kandidat izjavil, da je 
spopad posledica Carterjeve zuna
nje politike v zadnjih treh letih, ki 
se je izkazala za pomanjkljivo, ne
odločno in kompromisarsko. Carter 
je po njegovem »izdal in žrtvoval* 
šaha Rezo Pahlavija, »edinega člo
veka. ki je lahko zagotovil trdnost 
tega dela sveta*. Kako bi sam pri
stopil k sedanji krizi pa Reagan 
ni povedal Omejil se je na napad 
na Carterjevo administracijo, ki je 
«v treh letih in pol zapravila ugled 
in vpliv ZDA v svetu.* Tokrat re
publikanski kandidat ni predlagal 
večje vojaške prisotnosti, še manj 
pa neposredni vojaški poseg. Polo
žaj je tudi za Reagana preveč za
pleten. da bi mu bil s svojo »bi
stroumnostjo* kos. Seveda je ome
nil, da je Carter močno okrnil u- 
darne sposobnosti ameriške vojske, 
da bo sam to s pridom nadoknadil.

Glasnik Bele hiše Jody Povvell 
je takoj reagiral na Reaganov na
pad in je ocenil govor kot pravi 
absurd. Vsekakor pa mora Carter 
cb novem zapletu misliti tudi na 
volilne posledice, saj so možnosti 
obeh kandidatov Izenačene, trenut
na «pasivnost» ameriške diplomaci
je bi lahko koristila samo Reaga
nu. To vsaj po mnenju številnih 
političnih opazovalcev. Carterjevo 
pasivnost pa lahko ocenimo le z 
ozkih ameriških stališč. VVashington 
je tokrat ubral edino pravo pot: 
sklicuje se na Združene narode in 
poudarja, da je treba čimprej do
seči premirje med državama in 
zgladiti spor po mirni poti. Taka 
diplomatska pobuda pa je za šte
vilne ameriške kroge, ki še vedno 
sanjajo o ameriški svetovni premo
či, zgolj pasivnost.

USLUŽBENCI ITALIJANSKE DRUŽBE ENI PO POVRATKU IZ IRAKA

PR VIČ SO OD BLIIU 
VIDEU PADATI BOMBE
Pretresljiva pričevanja 253 delavcev in tehni
kov ob prihodu v Rim - Nadaljuje se beg tuj
cev, ki so delali na območju, kjer divja vojna

Prizorišče vojne med Irakom in Iranom: Sat el Arab je istočasno 
strateška točka in območje naftnih polj (Telefoto AP)

ISLAMABAD — Pakistanski radio 
je sporočil, da je direktor kabulske
ga radia pobegnil iz Afganistana v 
Pakistan. V svoji izjavi po prihodu 
v Pešavar je Fazle Akbar dejal, da 
se ni strinjal s kabulskim prosovjet- 
skim režimom, katerega namen je 
izkoreniniti v Afganistanu in odvze
ti ljudstvu neodvisnost.

RIM — V sredo ponoči je na le
tališču v Fiumicinu pristalo poseb
no letalo z 253 italijanskimi begun
ci iz Basre v južnem Iraku. Drugih 
70 beguncev z istega gradbišča bi 
se moralo vrniti danes. Medtem 
tudi druge države skrbijo za evakua
cijo svojih državljanov z vojnega 
območja v južnem Iraku. Po urad
nih vesteh iz Kuvajta, naj bi Irak 
zapustilo že 2100 tujcev, okoli 4500 
pa naj bi se jih približevalo meji 
s Kuvajtom. Med temi naj bi bilo 
največ Japoncev, Američanov, In
dijcev. Angležev, Italijanov. Po ne-

Uslužbenec ENI Arduino CollazuoU z družino na rimskem letališču Fiumicinu po povratku iz Iraka (AP) uradnih vesteh, ki so jih sovjetske
...............................................................„»„.......lini.,...............mil.................................................umi..............................................................................»»»»»«»»»»...................................»»"»""»»»»"»»»>

OBISK MINISTRSKE PREDSEDNICE THATCHERJEVE V BEOGRADU

Britansko-jugoslovanski pogovori 
potekli v zelo prisrčnem vzdušju
Velike možnosti za okrepitev medsebojnega sodelovanja - Thatcher

jeva včeraj v Beogradu in Skopju, danes pa v Dubrovniku
BEOGRAD — Včerajšnje sreča

nje predsednika predsedstva SFRJ 
Cvijetina Mijatoviča in britanske 
ministrske predsednice Margaret 
Thatcher, ki je zaokrožilo najno
vejši britansko - jugoslovanski dia
log, je bilo v izjemno prijatelj
skem vzdušju in prav takšni izme
njavi mnenj o tako rekoč vseh po
membnih vprašanjih prihodnjega 
razvoja dvostranskih odnosov in 
mednarodnega položaja.

To je bil pogovor, ki je trajal 
poldrugo uro in se nadaljeval še 
med in po kosilu — kar se dogaja 
samo med prijatelji, ki se dobro 
poznajo, saj dmvniki le redko raz
pravljajo po več ur skupaj.

Prva tema so bili medsebojni od
nosi. Posebej je izstopila soglasno 
izražena ugotovitev, da obstajajo 
vse realne možnosti in pripravlje
nost obeh držav, da sodelovanje, 
zlasti gospodarsko, začneta razvi
jati hitreje in bolj dinamično. Po
govarjali so se tudi o kontinuiteti 
jugoslovanske politike ter posamez 
nih vidikih političnega sistema in 
ustavne ureditve SFRJ, ki od-

........... „„„........ ............ ............ ............................... ............................... ....................................................................»»»....»»»■.................................. .....................""""

ČLOVEŠKA NAPAKA ZAKRIVILA HUDO ŽELEZNIŠKO NESREČO V ŠPANIJI

Trčenje med vlakom in avtobusom: 25 mrtvih
Valencia-Madrid je ena redkih prog, kjer varnostne naprave še niso avtomatizirane
VALENCIA — V sredo zvečer ob 

18.28 po krajevnem času, se je v 
Španiji v bližini Valencie pripetila 
strahovita železniška nesreča, v ka
teri je izgubilo življenje 25 oseb, 
28 pa je bilo hudo ranjenih. Na 
nekem železniškem prehodu med 
krajema Vara de Quart in Alfaya 
sta trčila avtobus in vlak, za trage
dijo pa bo moral odgovarjati ču
vaj. ki ni spustil zapornic, čeprav 
je bil obveščen o prihodu vlaka. 
Ob omenjeni uri je iz Madrida v 
Valencio peljal brzovlak. Ta proga 
je še edina v pokrajini Valencie, 
ki nima avtomatiziranih varnostnih 
naprav na železniških prehodih. Ču
vaji morajo še vedno ročno spu
ščati in dvigovati zapornice: o
prehodih vlakov pa se od odseka 
do odseka sproti obveščajo med 
sabo. Tako je bilo tudi v mali vasi 
Torrente. kjer je v čuvarski utici 
služboval 60-letni Manuel Lopez De 
Pablo.

Ko je brzovlak iz Madrida zape
ljal na njegov odsek proge, je bil 
De Pablo nemudoma telefonsko ob
veščen. Vendar iz še nepojasnjenih 
razlogov njegove zapornice niso 
spustile. V trenutku, ko je čez pre
hod zapeljala lokomotiva, je preč
kal tračnice avtobus družbe Renfe, 
ki je vozil delavce iz Valencie v 
Torrente. Trčenje je bilo neizbežno 
in vlak je dobesedno pomečkal av 
tobus, od katerega je ostal samo 
kup skrotovičene pločevine. V plo
čevini je umrlo 25 oseb. med kate
rimi tudi mladi šofer Joge Diaz, ki 
je bil šele mesec dni poročen. Lo
komotiva se je zarila v prednji del 
avtobusa in gasilci so imeli precej 
težko nalogo, ko so morali iz groz
ljivega vozla reševati iznakažena 
trupla in ranjence.

Podobna nesreča je že osma po 
vrsti, ki se je pripetila v Španiji 
od 27. septembra 1978. Od takrat 
pa do srede je na železniških pre
hodih umrlo 97 ljudi. Najhujša tra
gedija pa se je pripetila nekaj dni 
pred božičem pred dvema letoma, 
ko je lokomotiva zmečkala avtobus, 
v katerem je izgubilo življenje tri
deset otrok in njihovih spremljeval
cev.

ifllil

(Telefoto AP)

sevajo in zagotavljajo to kontinui
teto.

Mednarodni ekonomski problemi 
so bili tista tema, h kateri sta se 
sogovornika in njuni sodelavci po
gosto vračali s končnim stališčem, 
da ti problemi dodatno obremenju
jejo mednarodni položaj, jugoslovan
ska stran je posebej poudarila po
men globalnih pogajanj in nujo, da 
pri reševanju gospodarskih proble
mov sveta enakopravno sodelujejo 
vse države, sleherno zavlačevanje 
le poglablja probleme. Vsak, še ta
ko kratek korak pri njihovem pre
magovanju pa je lahko pomemben 
pri izgradnji medsebojnega zaupa
nja. Pogovor se je ves č3s sukal 
tudi okoli politike detanta in ob tem 
o vzrokih. '•< so ga ustavili, po
stavili pod vprašaj dosežke poli
tike popuščanja napetosti in na
zadnje o poteh, ki lahko realno pe
ljejo k obnovitvi in krepitvi popu
ščanja v Evropi in svetu. V teh 
okvirih so se pogovorili o posa
meznih mednarodnih krizah in zla
sti posledicah, ki jih pušča za se
boj nebrzdana in nenehna oboro
ževalna tekma.

Včeraj dopoldne je britanska mi
nistrska predsednica Margaret Tha
tcher na tiskovni konferenci, ki se 
je je udeležilo nekaj deset jugoslo
vanskih in tujih novinarjev, naj
prej opozorila na tradicionalno pri
jateljstvo, medsebojno razumevanje 
in spoštovanje kot temeljna načela 
medsebojnih odnosov in izrazila pre
pričanje, da bo njen -obisk označil 
začetek novega obdobja veliko ži
vahnejšega medsebojnega sodelova
nja. Posebej je poudarila tudi po
men jugoslovanske neuvrščene in 
neodvisne politike v mednarodnih 
odnosih.

Popoldne je Margaret Thatcher 
s sodelavci obiskala Smederevo in 
tamkajšnji metalurški kombinat, ne
kaj po 17. uri pa je s posebnim 
letalom odpotovala iz Beograda v 
Skopje. Tu se je pogovarjala z vo
dilnimi makedonskimi predstavniki. 
Danes bodo te pogovore nadalje
vali, okoli poldneva pa britansko 
predsednico pričakujejo v Dubrov
niku, ki je tudi zadnja postaja obi
ska britanske delegacije v Jugo
slaviji. (dd)

Predsednik Djuranovič 
odpotoval v Indijo

BEOGRAD - Predsednik ZIS Ve- 
selin Djuranovič je včeraj popoldne 
odpotoval na tridnevni uradni in 
prijateljski obisk v Indijo.

Z ministrsko predsednico Indiro 
Gandhi in drugimi visokimi indij
skimi predstavniki se bo Djuranovič 
posebej pogovarjal o ukrepih za 
razširitev gospodarskega sodelova 
nja. Trgovina med Jugoslavijo in 
Indijo v zadnjih dveh letih zaostaja

tako glede obsega, kot glede vred
nosti. Struktura jugoslovanskega 
izvoza se je znatno skrčila, tako 
da je jugoslovanski primanjkljaj la 
ni dosegel rekordnih 62 milijonov 
dolarjev. Obe strani pričakujeta, 
da bo sporazum o dolgoročnem go
spodarskem sodelovanju, ki naj bi 
ga sklenili med Djuranovičevim o- 
biskom, odprl najbolj učinkovite 
poti za uravnoteženje medsebojne 
blagovne menjave in sodelovanja 
na drugih področjih, (dd)

Številne aretacije 
genovske policije

GENOVA — Genovsko državno 
pravdništvo je včeraj objavilo ura
dno sporočilo o obširni policijski ak
ciji, ob koncu katere so agenti are
tirali kar 13 oseb, za katere me
nijo, da so povezane s prevratni
ško dejavnostjo.

Prejšnii četrtek jz namreč policij
ska izvidnica ustavila avto, v ka-

Prizortšče trčenja na progi Valencia - Madrid 
........... .........,»....... ......................... ............................................................iiiiiiiiiii.................. ....................................... ......................imun............................... .

ZAČETEK SIMPOZIJA 0 KOROŠKEM PLEBISCITU
CELOVEC — V Celovcu je včeraj 

koroški deželni glavar Wagner na 
univerzi za izobraževanje znanosti 
odprl znanstveni simpozij o kora- 
škem plebiscitu 1920. Znanstveno 
srečanje bo trajalo tri dni, zvrstilo 
pa se bo okoli 20 referatov zgodovi
narjev iz Avstrije, Jugoslavije, I- 
talije, Madžarske, češkoslovaške 
in ZRN.

Kot je poudaril rektor celovške 
univerze dr. Hoedl v svojem pozdra
vu, gre simpoziju za to, da v vpra
šanju, ki ga tako v zgodovinskem 
raziskovanju kot tudi v politiki re
gije označujejo nasprotna stališča, 
približa sobesednike in postavi do
godek v širšo zgodovinsko zvezo.

Deželni glavar Wagner se je v 
svojem otvoritvenem govoru obreg

nil ob tiste, ki v takem poskusu 
obravnavanja zgodovine ne vidijo 
smisla. Po vsej priliki je pri tem 
imel v mislih zgodovinsko društvo 
za Koroško, ki je kljub povabilu od
povedalo sodelovanje in se tako sa
mo absentiralo od znanstvene kon
frontacije z njegovim zgodovinopis
jem. Deželni glavar je spomladi 
dal pobudo za simpozij, potem ko 
sta mu to predlagali obe slovenski 
osrednji organizaciji v pogojih, ki 
sta jih postavili za njuno sodelova
nje pri uradnih plebiscitnih prosla
vah. Do tega sodelovanja sicer za
radi odklonilnega stališča dežele do 
drugih pogojev ni prišlo, glede sim 
pozija pa so z nemškonacionalne 
strani na Wagnerja letele posred
ne hude kritike.

Otvoritveno predavanje pod na
slovom «Perspektive raziskovanja» 
je imel univ. prof. dr. Rumpler, ki 
je tudi organizator simpozija. Rum- 
ler je izvedbo simpozija ocenil kot 
pogumen korak dežele, vendar pa 
se je kritično izrazil o proslavlja
nju plebiscita, ko je dejal, da naj 
deželnih proslav 10. oktobra ne bi 
degradirali v praznik zmage enega 
naroda nad drugim. Obžaloval je 
dejstvo, da niso hoteli sodelovati vsi 
povabljeni, in odrekel pravico re
klamiranja tistim, ki se nočejo u- 
deležiti te znanstvene razprave. Sam 
plebiscit je ocenil kot odločitev za 
politično mejo brez rešitve manjšin 
skega vprašanja in se tako posta
vil proti tistim, ki v plebiscitu vi
dijo dokončno določitev geografskih,

gospodarskih in etnografskih meja. 
Prav tako je nasprotoval mnenju, 
da je o zgodovini plebiscita koro
ški zgodovinar Martin VJutte pove 
dal že vse, kar trdi velik del ko 
roškega zgodovinopisja in politike. 
Ob koncu pa je dejal, da je ško
da, da do simpozija ni prišlo prej.

Prvo predavanje je včeraj dopol
dne imela dr. Monika Glettler (Co
lumbia universitg Neu> York - Uni
verza Muenchen), ki je pod naslo
vom «Nacionalizem in raziskova
nje nacionalizma* dala pregled teo
rij o nacionalizmu na Vzhodu in Za
hodu, sama pa se je pri tem o- 
predelila za komparativno razisko
vanje modernizacije, teorije, ki jo 
poznamo iz novejše ameriške poli 
tologije. (Sindok)

terem so našli večjo količino doku
mentov, zanimivih za nadaljnji po
tek preiskave. Obe osebi, ki sta bili 
v avtu, Roberto Garigliano in Fau
sta Roggerone so aretirali, iz nju
nega zasliševanja pa je prišlo do 
aretacije drugih 11 oseb, ki jih dol
žijo pripadništva prevratniški sku
pini 28. marec.

Maša spet v latinščini ?
VATIKAN — Papež Janez Pavel 

II. je poslal vsem škofom vprašal
no polo, ki jo je izdelala kongrega
cija za zakramente in s katero ho
čejo ugotoviti, koliko vernikov je za 
ponovno uvedbo maje v latinščini. 
Konservativni krogi v okviru rim
ske cerkve so izrazili veliko zado
voljstvo nad papeževo pobudo.

SANTIAGO DE CHILE — Ob sed
mi obletnici smrti velikega čilskega 
pesnika Pabla Nerude so na njegov 
grob. kljub strogemu nadzorstvu po
licije, položili na stotine rdečih na
geljnov.

oblasti zanikale, naj bi Irak zapu
stilo tudi 500 sovjetskih tehnikov in 
delavcev, ki naj bi se zatekli, v 
Kuvajt. Beg z vojnega območja o- 
težkoča prekinitev poletov z ira
ških letališč: nekatera veleposlani
štva, med katerimi britansko in 
špansko, so zaradi tega predlagala, 
naj begunci v avtokolonah prepotu
jejo tisoč kilometrov dolgo pot po 
puščavi do Amana v Jordaniji.

Italijanski uslužbenci družbe ENI 
in drugih podjetij, ki so se s prvo 
skupino vrnili v Rim, so prinesli pr
ve novice in pričevanja o bojih pri 
gradbišču Shuaiba, dvajset kilome
trov od Basre.

«Prvi bombni napad smo doživeli 
v ponedeljek popoldne,* je dejal 
Franco Ciacioso, ki je bil zaposlen 
kot monter električnih napeljav. 
»Iranski phantom je napadel voja
ško letališče nedaleč od gradbišča 
in zraven naših barak izstrelil štiri 
ali pet raket. Po napadu ije nastal 
preplah, vendar rmo se že v krat
kem času spet organizirali in v 
dolgi koloni odpotovali proti kuvajt
ski meji. Potovali smo z ugasnjenimi 
lučmi, da nas ne bi opazilo kako 
Iransko letalo in nas bombardiralo, 
misleč, da gre za vojaško kolono. 
Nekaj težav je bilo tudi na meji s 
Kuvajtom in zahvaliti se moramo 
samo našemu veleposlaniku, če smo 
kljub birokratskim zapletom takoj 
našli zatočišče v tej državi.*

V trenutku napada je bil 26-letni 
Vincenzo Pinna na žerjavu. «že pred 
bombnim napadom smo zaslutili, da 
se dogaja nekaj izrednega, ko smo 
videli z bližnjega letališča vzleteti 
13 iraških lovcev, od katerih se je 
čez dobro uro vrnila le polovica.*

Neki drug mlad delavec. 24-letni 
Moreno Frassetta, ki je bil v Ira
ku komaj 20 dni, prinaša pričevanje 
iz Basre. «če smo se kaj bali? Se
veda, toda v tistih trenutkih nismo 
imeli dovolj časa, da bi mislili. Vi
deli smo, kako se je toča bomb 
usula na rafinerijo zraven naše, 
kmalu zatem pa smo izvedeli, da je 
pri napadu izgubilo življenje pre
cej delavcev »

Pietro Conicella je imel s seboj 
družino, ženo Lino in dve hčerkici. 
»Še nikoli nisem videla vojne tako 
od blizu,* je dejala gospa Lina, ki 
se ji na obrazr še poznata na
petost in strah. «Predvsem sem se 
bala za deklici. Ko so padle pne 
bombe sem bila v hiši in zazdelo 
se mi je, da se bo strop usul name,. 
Zapustili smo vse naše imetje in 
takoj zbežali.*

OBVESTILO
NOVE CENE TELEVIZIJSKIH 

NAROČNIN

S 1. septembrom 1980 so stopile 
v veljavo nove tarife za privatne 
televizijske naročnike*. 42.680 lir 
za črno-beli televizor ter 78.910 
lir za barvnega.

DOPLAČILO
Za obdobje september-de
cember 1980 bo treba dopla
čati naslednje vsote:

KDOR JE ŽE PLAČAL
LETNA
NAROČNINA

6-MESEČNA
NAROČNINA

ČRNO-BELI
TELEVIZOR 5.375 "r 5.485 ur

BARVNI
TELEVIZOR 8.595 "r 8.770 "r

Doplačati je treba s poštnim teko
čim računom in potrebni obrazec 
je priložen abonmajski knjižici.
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